




3 اقتصادی

رونمایی از تخلف دیگر غیرمجاز بزرگ

سودعجیب۸۹درصدیدرثامنالحجج
پرداخت سود ۸۹ درصدی به سپرده ها روی دیگر از انحرافات"ثامن الحجج" به 
عنوان منحله بزرگ بازار غیرمتشکل پولی است، موسسه ای که با وجود پرونده 
سنگین تخلفات خود در زمان فعالیت بارها از سوی مقامات مسئول وقت از رئیس 
کل بانک مرکزی گرفته تا معاون اول رئیس جمهوری مورد تقدیر و حمایت قرار 

گرفته بود.
به گزارش ایسنا، ولی اله سیف - رئیس کل بانک مرکزی   در اظهارات اخیر خود 
در یک برنامه تلویزیونی در رابطه با فعالیت موسسات غیرمجاز به نحوه جذب 
سپرده گذاران اشاره داشته و گفته وقتی که سود پرداختی در موسسات غیرمجاز 
به طرز عجیبی بالاتر از بانک ها و موسسات مجاز بود، عاملی شد برای حرکت مردم 
برای دریافت سود بیشتر در این موسسات. وی در گفته هایش به برخی از این 
ارقام سود اشاره داشته و از نرخ های عجیبی که در یک موسسه غیرمجاز پرداخت 
می شد سخن گفته است. "ثامن الحجج" همان موسسه ای است که سیف، به آن 
اشاره داشته و می گوید در مواردی تا ۸۹ درصد به سپرده گذاران سود پرداخت کرده 
است، به گونه ای که در این میان هستند سپرده گذارانی که به فاصله کمتر از دو 
سال با نرخ ۸۹ درصد سودی تا ۲۲ میلیارد تومان دریافت کردند یا در مواردی که 
در این فاصله زمانی سودهای ۱۵، ۱۱ و ۵ میلیارد تومانی نیز پرداخت شده است. 
البته نحوه تامین هزینه پرداخت این سودها نیز قابل توجه است چون در جریان 
رکودی که طی سال های گذشته بر اقتصاد حاکم بود، در حالت عادی بازده کارها 
و طرح های اقتصادی بیش از ۸۹ درصد نبود که قرار باشد از محل آن تا چنین 
سودهایی پرداخت کرد، موضوعی که رئیس کل بانک مرکزی می گوید این موسسه 
و امثال آن با دریافت سپرده از مشتریان آن را به عنوان سود به سپرده گذاران دیگر 
پرداخت می کرده اند. "ثامن الحجج" که اکنون حدود سه سال از فروپاشی واتمام 
فعالیت آن می گذرد یکی از بزرگ ترین تعاونی های اعتبار فعال در بازار غیرمتشکل 
پولی بود که از اوایل دهه ۱۳۸۰ شکل گرفته و شروع به رشد کرد، اما در نهایت 
با توجه به مشکلات مدیریتی و تخلفات سازمانی و مالی که در آن اتفاق افتاد در 
دو سال گذشته فعالیت آن پایان یافته و انجام تعهدات آن از کانال بانک پارسیان 
در دستور کار قرار گرفت. ثامن الحجج در زمان فروپاشی ثامن الحجج بیش از یک 
میلیون و ۲۵۰ هزار فقره حساب  و تا ۱۲ هزار میلیارد تومان جذب سپرده داشت.

افزایشصادراتمیعاناتگازیپارسجنوبی
مدیرکل گمرک منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس گفت: یک میلیون و ۲۸۵ هزار 
و ۸4۲ تن میعانات گازی در آبان ماه امسال به ارزش ۵۰4 میلیون و 4۱۰ هزار و 
۹7 دلار از پارس جنوبی به خارج از کشور صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال از نظر وزن و ارزش 4 درصد رشد را نشان می دهد. 
»احمد پورحیدر« درباره آخرین وضعیت صادرات محصولات پارس جنوبی، بیان 
داشت: در آبان ماه، یک میلیون و ۲4۵ هزار و ۲۳۹ تن کالای غیرنفتی شامل 
محصولات تولیدی منطقه به ارزش افزون بر ۵۹4 میلیون و 4۹۸ هزار و ۳۹۳ 
دلار به خارج از کشور صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر 
وزن یک درصد و از نظر ارزش ۳۳ درصد افزایش داشته است . مدیرکل گمرک 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس اظهار کرد: در مجموع مدت یاد شده بیش از ۲ 
میلیون و ۵۳۱ هزار و ۸۱ تن کالا شامل میعانات گازی، متانول، پروپان، پلی اتیلن، 
گوگرد، اوره، استایرن، آمونیاک و ... به ارزش یک میلیارد و ۹۸ میلیون و ۹۰۸ هزار 
و 4۹۰ دلار به خارج از کشور صادر شده است. وی یادآور شد: این مقدار صادرات 
در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر وزن ۲ درصد و از نظر ارزش ۱۸ درصد 
افزایش داشته است. این مقام مسئول درباره مقصد این کالاهای صادراتی نیز گفت: 
این کالاها به کشورهای مختلف از جمله چین، ژاپن،  کره جنوبی، هند، هنگ کنگ، 
اندونزی، ترکیه، مصر، امارات متحده عربی و کویت صادر شده است. وی اضافه کرد: 
همچنین در مدت یاد شده، ۱6 هزار و ۲۵۰ تن کالا به ارزش ۱۲۸ میلیون و 47۹ 
هزار و ۲7۹ دلار به منطقه پارس جنوبی وارد شده که عمده کالاهای وارد شده 
مربوط به تجهیزات پالایشگاهی و مواد شیمیایی مورد استفاده در پتروشیمی ها و 

فازهای گازی عسلویه بوده است.
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دولت  استانی  سفر  نخستین  ادامه  در  جمهوری  رئیس 
دوازدهم به سیستان و بلوچستان صبح یکشنبه فاز نخست 

بندر شهید بهشتی چابهار را افتتاح کرد. 
بندر  نخست  فاز  از  برداری  بهره  و  افتتاح  مراسم  در 
شهیدبهشتی چابهار 6۰ مهمان خارجی از ۱7 کشور حضور 

داشتند.
دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری در این مراسم گفت: به 
میمنت ایام میلاد با سعادت پیامبر عظیم الشان اسلام)ص( و 
امام صادق)ع( و همچنین هفته پر افتخار وحدت، امروز بسیار 

خوشحالیم که می توانیم نخستین فاز بندر بین المللی شهید 
بهشتی چابهار را افتتاح کنیم.

مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان وبلوچستان در گفت 
وگو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه عملیات اجرایی فاز نخست 
طرح توسعه بندر شهید بهشتی از مرداد ۱۳۸6 آغاز شده 
فیزیکی  پیشرفت  تقریبا ۳۰ درصد  تا سال ۱۳۹۲  و  بود 
داشت،خاطرنشان کرد: دولت تدبیر و امید با حساسیت بالا 
طرح توسعه بندر شهید بهشتی را به مرحله افتتاح رساند به 
طوری که ۱4 درصد پیشرفت فیزیکی این بندر مربوط به 

پارسال است.
بهروز آقایی افزود: افتتاح فاز نخست بندر شهید بهشتی با 
سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری و افزایش ظرفیت تخلیه و 
بارگیری، بیکاری در شهرستان چابهار و جنوب این استان را 

به حداقل می رساند.
وی گفت: چابهار یکی از بهترین نقاط ایران و جهان برای 
سرمایه گذاری است و موقعیت مناسبی در ترانشیپ )حمل 
ونقل دریایی کالا(، ترانزیت، واردات و صادرات کالا در کشور 

دارد.

مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه 
در طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار بیش از ۲۰۳ هکتار 
زمین جدید از دریا با استفاده از لایروبی استحصال شده است، 
گفت: دایک گذاری بیش از پنج کیلومتر، 6۰ هکتار بتن ریزی 
و تایل گذاری و تحکیم بستر، هزار و 6۵۰ متر موج شکن، 
ساخت هزار و 7۰۰ متر اسکله و ۳۵ هکتار از محوطه کانتینری 
طرح توسعه بندر شهید بهشتی چابهار تایل گذاری و عملیاتی 

شده است.
آقایی اظهار داشت: این بندر پس از بهره برداری از قابلیت 
هرگونه عملیات بندری در حوزه های ترمینال کانتینری 
و  تخلیه  سالانه  ظرفیت  بر  علاوه  و  بود  خواهد  برخوردار 
بارگیری هشت و نیم میلیون تن با آماده شدن پسکرانه آن تا 

۱۵ میلیون تن ظرفیت ایجاد خواهد شد.
وی ادامه داد: هم اینک در چابهار به اندازه کل ظرفیت بنادر 
شمال کشور ظرفیت تخلیه و بارگیری ایجاد شده است تا 
بتوانیم اشتغال، آبادانی و توسعه را برای این منطقه به ارمغان 

بیاوریم.
به گزارش ایرنا شهرستان چابهار براساس سرشماری آبان 
سال ۱۳۹۵ با جمعیت ۲۸۳ هزار و ۲۰4 نفر در قالب 4۸ 
نیکشهر،  به شهرستان های  از شمال  هزار و ۱47 خانوار 
قصرقند و سرباز، از شرق به کشور پاکستان، از جنوب به دریای 

عمان)مکران( و از غرب به شهر کنارک متصل است.
چابهار به عنوان تنها بندر اقیانوسی ایران و سرزمین موج 
رانِ بلوچستان و در فاصله 64۵  و مرجان واقع در قلب مَکُّ
کیلومتری جنوب زاهدان مرکز سیستان و بلوچستان از ۲ شهر 
به نام های چابهار و نگور، سه بخش مرکزی، دشتیاری و پلان، 

6 دهستان و 4۳۸ روستا تشکیل شده است.

با حضور روحانی و مقامات خارجی از ۱7 کشور 

فاز نخست بندر شهید بهشتی چابهار افتتاح شد 

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه بانک های ما مشکلات ساختاری دارند 
تاکید کرد: نظام بانکی باید اصلاح شود. 

ولی الله سیف شنبه شب  در برنامه زنده نگاه یک شبکه یک سیما با بیان اینکه 
با افزایش نظارت ها، بانک ها وضعیت با ثباتی پیدا کرده اند اضهارداشت : تسهیلات 
تکلیفی، مطالبات بانک ها از دولت و مطالبات معوق بانکی موجب شده است که حجم 

دارایی های منجمد در نظام بانکی بالا برود. 
رئیس کل بانک مرکزی افزود: برای بدهکاران کلان بانکی برنامه ویژه ای وجود دارد 

تا پرونده های آن با سرعت و شفافیت بیشتر پیگیری شود. 
سیف ادامه داد: بر اساس مباحثی که در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی داشتیم 
کارگروه فرادستگاهی در بانک مرکزی شکل گرفت که در آن نمایندگان مختلف 
دستگاه های زیربط وجود دارند که کار آن ها سر و سامان دادن و سرعت بخشیدن 
به وصول مطالبات معوق درشت نظام بانکی است که مرجع قضایی در آن جا نماینده 

دارد.
وی افزود: دادستان تهران هم در این رابطه فعال شده و پرونده ها مانند گذشته ها 

در قفسه ها نمی مانند و جزو اولویت ها شده اند.
سیف اضافه کرد: تاکنون حدود 4۵ میلیارد یورو قرارداد فایناس با کشورهای چین، 
کره، اتریش و دانمارک امضاء کردیم و قراردادهایی را با برخی از کشورها در دست 
مذاکره داریم و در روسیه هم قراردادی را در حال امضاء هستیم که بدون سقف است.

وی با بیان اینکه با کشورهای آلمان، ژاپن، فرانسه و اتریش نیز در حال مذاکره 
هستیم ادامه داد: با برخورداری از این خطوط فایناس، شرایط مطلوبی را خواهیم 

داشت.
سیف افزود: برای تحقق این موضوع نیز همکاری نزدیکی میان بانک مرکزی و وزارت 
امور خارجه و دارایی وجود دارد و سازمان سرمایه گذاری جلب کمک های فنی با 

معاونت ارزی بانک مرکزی در این زمینه همکاری دارند. 
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در بخش مسکن هم اخیرا جلسات مثبتی را با 
آقای آخوندی وزیر راه و شهرسازی داشتیم و تف سامانه صیاد، حلقه مکمل سامانه 

چکاوک است
رئیس کل بانک مرکزی گفت: سامانه صیاد دیگر اقدام مؤثر و مثبت بانک مرکزی بود 
که این سامانه حلقه مکمل سامانه چکاوک است، وظیفه این سامانه استانداردسازی 

سایز و فرم چک ها و جلوگیری از هرگونه جعل چک است.
او از ادامه فرآیند ساماندهی مؤسسات غیرمجاز اینگونه یاد کرد: بازار پول کشور تحت 
تأثیر مخرب مؤسسات غیرمجاز نمی توانست انضباط لازم را به خود ببیند، اما در حال 
حاضر می توانیم بگوییم هیچ مؤسسه غیرمجاز فعالی در کشور نداریم و این دستاورد 
بزرگی محسوب می شود، حصول این دستاورد از جمله برنامه هایی بود که اوایل دولت 

یازدهم برای بانک مرکزی ترسیم شده بود.
سیاست متعادل سازی نرخ سود بانکی که در شهریورماه امسال اعمال شد از جمله 
اقدامات مؤثر بانک مرکزی در ماه های اخیر است برای اطمینان بازرسی هایی را از 
شعب بانک ها به عمل می آوریم، ظرف یک ماه حدود پنج هزار شعبه را مورد بازرسی 

قرار داده ایم.
او به اقدامات مؤثر در بعد تسهیلاتی اشاره کرد و افزود: طی 7 اول امسال ۳۱۳ 

هزار میلیارد تومان تسهیلات ارائه شده که در مقایسه با رقم مشابه قبل ۱۲،6 درصد 
افزایش داشته است. در سال گذشته در راستای تحقق مثبت نظام بانکی اقدامی انجام 
دادیم، ۱6 هزار میلیارد برای حمایت از بنگاه های کوچک متوسط کنار گذاشتیم که 

البته این اقدام خوب جواب داد.
سیف گفت: در سال جاری بر اساس عملکرد سال قبل ارقامی را برای بنگاه های 
کوچک و متوسط تعیین کردیم، ۲۰ هزار میلیارد تومان برای بنگاه های کوچک و 
متوسط، ۱۰ هزار میلیارد تومان برای نوسازی خطوط تولید و ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
هم برای اشتغال خانگی و روستایی و شهری تخصیص یافت.اهماتی را انجام دادیم که 
نتایج مثبتی خواهد داشت. رئیس کل بانک مرکزی گفت: وضعیت منابع ارزی مناسب 

است و جای نگرانی نیست بنابراین شرایط، مثبت و با ثبات است.

رئیس کل بانک مرکزی :

نظامبانکیبایداصلاحشود
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آرسنال- منچستریونایتد: 

اتوبوسینهبرایپارکشدن
اعداد بی اهمیت شده بودند و ارقام چیزی را بازگو نمی 
کردند. مهم نبود آرسنالی ها سی و سه شوت راهی دروازه 
منچستر یونایتد کرده اند و دو بار توپ را کوفته اند به تیر دروازه. مهم نبود آرسنالی ها  
6۵۵ پاس را جابجا کرده اند و منچستری ها فقط ۲۲۲ پاس را. مهم نبود هفتاد و پنج 
درصد اوقات توپ را در اختیار داشته اند و دوازده ضربه کرنر نواخته اند. مهم این بود 
در نبرد جنون آسایی که چهل و یک شوت دروازه ها را نشانه رفته بودند، آرسنال در 
خانه اش ۳-۱ زانو زده بود، شکست خورده بود. رکورد صد در صدی خانگی اش پایان 
یافته بود. آنها سرانجام در بازی های لیگ از ژانویه، نزدیک به یک سال، که ۱-۲ برابر 
واتفورد در خانه زانو زده بودند. زانو زده بودند و روزهای سیاه مورینیو با منچستریونایتد 

برابر شش تیم بزرگ لیگ پایان یافته بود.
 آخرین باری که یونایتد در این میدان آرسنال را به زانو درآورده بود سه سال پیش 
بود، همان بعد از ظهری که وین رونی با پیراهن سرخش آتشبازی کرد. مورینیو 
اتوبوسش را آورده بود، ولی نه برای پارک کردن، نه برای سپری کردن زمان طولانی. 
مردان او این بار طی حمله های مستقیم برق آسای شان بی ترحم بودند، نیشدار و 
قاطع. آنها برای اولین بار در این فصل آن چه مورینیو می خواست را در لیگ پیاده 
کردند: زدن گل های زودهنگام و سپس روی آوردن به دفاع صبورانه و هوشیار ماندن 
برای زدن نیش های بعدی. یونایتد برخلاف دیدار با لیورپول، تاتنهام و چلسی ظاهر 

شده بود، اهمیتی به "تیم برتر" بودن نمی داد. شده بود "تیم زهرآگین تر".
 بازی با اشتباهات نابخشودنی کوشینلی و مصطفی که کمی بعد با روحیه ای 
شکسته تعویض شد - به دو گل والنسیا و لینگارد طی یازده دقیقه انجامید. آرسنال 
شده بود همان آرسنالی که دروازه اش را با خودویرانگری به آتش می کشد. همان 
آرسنالی که بازیکنانش کودکانه تسلیم می شوند. طی به ثمر رسیدن آن دو گل پاس 
بی هدف پر مرتساکر و اهمال گرانیت گاکا برابر اورتون را به یاد آوردیم، پاس مصیبت 
بار گاکا برابر استوک را که در هر دو دیدار به گشوده شدن دروازه آرسنال انجامید. به 
یاد آوردیم و پرسیدیم" اینها نشانه های بیماری آرسنال هستند یا بازتابنده شیوه بازی 

توپچی ها که لغزش های مرگبار طی جابجایی های سریع اجتناب ناپذیر است؟"
 در چنین قابی جمع بندی کارنامه آرسنالی ها در دیداری که هم خوب بودند و هم 
شکننده ترکیب دوگانه ای پیدا کرد. چنان که سانچز و اوزیل در دو قطب دور از هم 
جای گرفتند. سانچز بیش از هر بازیکنی توپ را از دست داد: سی و چهار بار و اوزیل 

بیش از هر بازیکنی در میدان پاس ارسال کرد: صد و هفت پاس
 در عین حال برای توصیف یا تفسیر شکست آرسنال می توان به رخدادهای آخر 
بازی روی آورد. پلان ب ونگر با اخراج پوگبا و ده نفره شدن یونایتد چه بود؟ روی 
آوردن قابل پیش بینی به الیور ژیرو در آن پانزده دقیقه باقیمانده؟ ژیرو فقط شش 
بار توپ را لمس کرد و توپی را روانه دروازه نکرد و از همه مهم تر توپی برایش سانتر 
نشد. توپچی ها بازی برابر یوناتید ده نفره را با ژیرو، لاکازت، سانچز، رمزی، ایووبی و 

ولبک به پایان بردند، با شکست.
 در صف منچستری های لینگارد بعد از ظهر دلپذیری را با زدن دو گل سپری کرد... 
ولی آن بعد از ظهر به او تعلق داشت، به " DDG "، به داوید دخیا. توپ پانزده بار قاب 
دروازه " DDG " را نشانه رفت و سنگربان اسپانیایی یونایتد چهارده بار توپ را دفع یا 
مهار کرد. رکوردی که او را کنار ویتو مانونه دروازه بان ساندرلند برابر چلسی در ۲۰۱4  
و تیم کرول دروازه بان نیوکاسل برابر تاتنهام در ۲۰۱۳ در مهار توپ ها از زمانی جمع 
آوری آمار در لیگ برتر - از سال ۲۰۰۳ - قرار داد. مهار توپ با ضربه لاکازت و آن دو 
دفع پیاپی در نیمه دوم حیرت آور بودند. سوت پایان را که به صدا درآوردند مورینیو او 

را "بهترین سنگربان جهان" خواند و ونگر نمایشش را "خارق العاده".

برای پرداخت جریمه مالی به ریزه اسپور ترکیه 

طارمیوپرسپولیسمنتظررأیدادگاه
CASمیمانند

تا زمانی که دادگاه CAS رأی نهایی خود را در خصوص مبلغ جریمه مهدی طارمی 
و باشگاه پرسپولیس به باشگاه ریزه اسپور ترکیه اعلام نکند این بازیکن و باشگاهش 
می توانند پرداخت مبلغ 7۸۲ هزار یورو را به این باشگاه ترکیه ای به تعویق بیاندازند. 

به گزارش فارس، محرومیت 4 ماهه مهدی طارمی به دلیل شکایت باشگاه ریزه اسپور 
ترکیه از اول مهرماه آغاز شد و این بازیکن از اول بهمن ماه سال جاری قادر خواهد بود در 
بازی های پرسپولیس در لیگ برتر و همچنین لیگ قهرمانان آسیا این تیم را همراهی 
کند. از طرف دیگر طارمی و باشگاه پرسپولیس باید مبلغ 7۸۲ هزار یورو به دلیل همین 
شکایت به باشگاه ریزه اسپور بپردازند اما طبق قانون تا قطعی شدن این حکم این بازیکن 
و این باشگاه می تواند پرداخت این مبلغ را به تعویق بیاندازند. این بازیکن بابت این حکم 
به دادگاه CAS شکایت کرده اما هنوز دادگاه CAS رأی قطعی خود را در خصوص این 
مبلغ اعلام نکرده و به عبارت دیگر زمانی طارمی و باشگاه پرسپولیس ملزم به پرداخت 
این پول می شوند که این دادگاه حکم به قطعی بودن این مبلغ دهند و اگر این مبلغ 
توسط رأی دادگاه CAS لغو شده یا کمتر شود آنوقت طارمی و باشگاه پرسپولیس رویه 
دیگری را برای پرداخت این پول در نظر خواهند گرفت و باید مبلغ جدید را بپردازند. 
البته وضعیت این پرونده به گونه ای است که باید وکلای طارمی لوایح دفاعیه خود را به 
این باشگاه ارسال کنند و باشگاه ریزه اسپور هم باید چنین کاری انجام دهد و در حالی 
که هنوز کار به مرحله تبادل لوایح نرسیده به همین دلیل مشخص نیست رای نهایی 

در خصوص این پرونده چه زمانی صادر خواهد شد.

کرانچاروشفر؛اعادهحیثیتمربیانخارجی
دو سرمربی خارجی استقلال و سپاهان برای ارتقا جایگاه تیم های خود و البته دفاع 

از حضور مربیان خارجی تلاش می کنند.
وینفرد شفر در دیدار با سپاهان هفتمین حضور خود روی نیمکت استقلال را تجربه 
خواهد کرد. این سرمربی آلمانی در 6 دیدار ابتدایی خود موفق به کسب ۹ امتیاز شده 
که البته برای تیم بحران زده استقلال عملکرد قابل قبولی نسبت به هفته های ابتدایی 
فصل است  اما هواداران و پیشکسوتان این باشگاه انتظار نتایج به مراتب بهتری را از 
او دارند.  کرانچار نیز که از اواسط فصل گذشته هدایت سپاهان را بر عهده گرفت، 
روزهای سختی را پشت سر می گذارند و نتوانسته با وجود تغییرات زیاد در ترکیب 
زردپوشان اصفهانی این تیم را متحول کند. سپاهان در رده های میانی جدول جای 
گرفته و این موضوع برای مدیران این باشگاه که به دنبال احیای جایگاه این تیم در 
میان مدعیان بودند، عملکردی غیر قابل قبول است.  این دو سرمربی که در کنار برانکو 
تنها سرمربیان خارجی لیگ برتر فوتبال ایران هستند، امیدوارند تا با کسب سه امتیاز 
در دیدار هفته پانزدهم لیگ برتر ضمن حفظ جایگاه خود از کارنامه مربیان خارجی 
اعاده حیثیت کنند. برانکو در این روزها تنها سرمربی خارجی موفق لیگ برتر است و 

شفر و کرانچار باید در هفته های آتی برای اعاده حیثیت تلاش کنند.

پس از زدن ۲ گل و رسیدن به صدر جدول گلزنان

سایتیونانی:انصاریفردحرکتمسیرا
تقلیدکرد

دو گل کریم انصاری فرد برای تیمش در بازی با آپولون مورد تمجید رسانه های 
یونانی قرار گرفت.

به گزارش ایسنا، المپیاکوس شنبه شب در هفته سیزدهم سوپر لیگ یونان برابر 
آپولون قرار گرفت و سه بر یک پیروز شد. مهاجم ایرانی از دقیقه 6۲ وارد زمین 
شده بود و در نهایت موفق شد تیمش را نجات دهد و با دو گل خود باعث شود 
تا المپیاکوس برنده بازی شود. سایت اسپورتاگ یونان نوشت: خوشحالی گل کریم 
انصاری فرد در این دیدار مشابه خوشحالی لیونل مسی بود و او توانست حرکت مسی 
را در بازی برابر رئال مادرید، تکرار کند. گاتزتای یونان نیز نوشت: انصاری فرد مثل 
همیشه خونسرد و خلاق در گلزنی نشان داد و از فرصت های خود به بهترین شکل 
استفاده کرد تا نشان دهد موقعیت شناس است. کریم انصاری فرد با این دو گل شمار 
گل های خود را در لیگ یونان به عدد 6 رساند تا به صورت مشترک در صدر جدول 
گلزنان لیگ یونان قرار داشته باشد. المپیاکوس باید اواسط هفته در لیگ قهرمانان اروپا 

به مصاف یوونتوس برود که انصاری فرد در این دیدار غایب خواهد بود.

دوشنبه -سیزدهم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4439

ژاپن و کره جنوبی در گروه پیک نیکی نیستند!

محصص: با شکست مراکش ، شانس صعود داریم
ایران  بازی  گفت: سخت ترین  فوتبال  کارشناس  یک 
مسابقه اول با مراکش است و در صورت پیروزی در این 

بازی شانس صعود از گروه را داریم. 
بعداز انجام قرعه کشی جام جهانی و هم گروهی ایران 
با تیم های اسپانیا،پرتغال و مراکش تحلیل ها و طنزهای 
زیادی درمورد حضور تیم ملی در جام جهانی ۲۰۱۸در 
جامعه مطرح شد. ضمن اینکه کارلوس کی روش ظاهرا 
از برخی رفتارها در فوتبال ما همچنان دلخور است و 
حتی حرف های گلایه آمیزی را هم مطرح کرده است. 
برای ارزیابی منطقی و علمی از شرایط تیم ملی با مرتضی 
محصص یکی از مدرسان برجسته فوتبال ایران و فیفا 
گفت وگویی انجام دادیم که صحبت های محصص را در 
مورد کی روش و وضعیت تیم ملی ایران در جام جهانی 

در زیر می خوانید:  
* کی روش احترام زیادی در جامعه بین المللی 

فوتبال دارد
کی روش نیازی به تعریف و تمجید فردیمثل من ندارد، 
جامعه بین المللی فوتبال در بالاترین سطح برای کارلوس 
و  ستاره ها  اکثر  هستند.  قائل  زیادی  احترام  کی روش 
مربیان بزرگ فوتبال دنیا و مسئولان فیفا و یوفا به دیده 
خواهد  روزی  قطعا  می کنند.  نگاه  کی روش  به  احترام 
رسید که کی روش دیگر با فوتبال ما همراه نیست، اما 
اگر بخواهیم منطقی قضاوت کنیم باید بگویم در 7سالی 
ایران حضور داشته مزیت ها و  که کی روش در فوتبال 
سودهای فراوانی به فوتبال ما رسانده است. بهتر است 
بدون قصد و غرض و زاویه درمورد این مربی صحبت 
کنیم. من حتی موفقیت های تیم ملی نوجوانان ایران در 
جام جهانی با سرمربیگری عباس چمنیان را هم به نوعی 

ناشی از کارلوس کی روش می دانم.
*خواسته های کی روش منطقی و حرفه ای است 

اگر بخواهیم با زاویه و غرض صحبت کنیم می توانیم 
هر صحبتی را بر زبان بیاوریم اما واقعیت این است که 
و  غیرحرفه ای  ما  فوتبال  در  کی روش  خواسته های 
غیرمنطقی نبوده و خواسته های او کاملا حرفه ای است.
او در فوتبال حرفه ای زندگی کرده است. حتی اگر روزی 
از فوتبال ایران برود قطعا ردپا و تاثیرات این مربی را در 
در  او  دید.  بعد هم خواهیم  در سال های  ایران  فوتبال 
شخصیت  دادن به فوتبالیست های ما قدم بزرگی برداشت 
بازی کنیم. در جام  از آسیا  اکنون مامی توانیم فراتر  و 
جهانی قبل شکست مقابل ارژانتین نقطه عطفی در فوتبال 

ما بود. اگرچه ما آن بازی را باختیم اما در فوتبال نشان 
دادیم که می توانیم مقابل تیم های بزرگ هم بایستیم و آن 
بازی ممکن بود مساوی شود. آرژانتین درنهایت به فینال 
جام جهانی رسید و مقابل آلمان شکست خورد. پس ما 

مقابل تیم فینالیست جام جهانی سرافکنده نبودیم. 
* کی روش برای فوتبال ما مفید است

امیدوارم کارلوس کی روش حداقل چند سال دیگر در 
فوتبال ما باقی بماند. باور کنید من ارتباط زیادی با این 
مربی ندارم و صحبت من درمورد کی روش هیچ نفعی 
برای من یا خود شما خبرنگاران ندارد. اما حضور او در 
فوتبال ا یران می تواند برای فوتبال ما مفیدباشد. اینکه 
است  قرار  اکثر مصاحبه ها  متاسفانه شاهد هستیم در 
حقیقتی برملا شود و واقعیت های فوتبال را بگویند دردی 
از فوتبال ما درمان نمی کند ما باید صبر و تحمل داشته 
باشیم. باید به فوتبال پایه خود به شکل حرفه ای نگاه 
کنیم. آینده فوتبال ایران مدرسه فوتبال نیست. ما باید با 
کار حرفه ای روی تیم های پایه و جوانان بتوانیم در آینده 
درجام های جهانی بعدی از این استعدادها و ستاره هایی که 

کشف می کنیم استفاده کنیم. 
*گذشته یک مربی در نتیجه گیری او تاثیرگذار 

است
را مورد  من کارنامه ۳۲ مربی حاضر در جام جهانی 

حتی  و  داشته اند  سوابقی  چه  دادم، اینکه  قرار  بررسی 
در چه پست هایی بازی کرده اند. گذشته یک مربی در 
نتیجه گیری او می تواند بسیار تاثیرگذار باشد. کی روش 
از بازی اولی که در ایران حضور داشته تا اخرین مسابقه 
مقابل ونزئولا اثرات زیادی در فوتبال ما داشته و به فوتبال 
ایران خدمت کرده است. او نام نیکی از خود در فوتبال ما 
به جا گذاشته است. اکنون وقت جدایی کی روش نیست. 
تیم هایی مثل استرالیا بدون سرمربی شدند،  نباید این 
اتفاق برای تیم ملی ایران رخ دهد. بازیکنان با سبک و 

سیاق و فلسفه مربیگری کی روش عادت کردند. 
* گروه های ژاپن و کره جنوبی گرو ه های تفریحی 

و پیک نیکی نیستند 
مربی  مثل  واژگانی  از  خبرنگاران  اوقات  گاهی  اینکه 
سوخته، گروه مرگ و ... استفاده می کنند را خیلی من 
بی سواد متوجه نمی شوم. اگر به جدول گروه های دیگر 
مسابقات نگاه کنیم متوجه می شویم که ژاپن با سنگال،  
کلمبیا و لهستان همگروه است. کره جنوبی هم باید با 
سوئد، آلمان و مکزیک بازی کند. پس این گروه ها، گروه های 
تفریحی و پیک نیکی نیستند. در گروه ما اسامی و تیم های 
بزرگی مثل اسپانیا و پرتغال حضور دارند. هر دو تیم هم 

تیم های بسیار خوبی هستند. 
* برگ برنده تیم ملی در جام جهانی 

آنچه که در قرعه کشی جام جهانی کمتر به آن توجه شد 
برگ برنده تیم ملی ایران در جام جهانی است، کارلوس 
کی روش شناخت بسیار خوبی از سرمربیان دو تیم پرتغال 
و اسپانیا دارد، کی روش به خوبی فرناندو سانتوز سرمربی 
پرتغال را می شناسد.  لوپتگی سرمربی اسپانیا هم سال ها 
شناخت  پس  است  کرده  مربیگری  پرتغال  پورتو  در 
کی روش از این دو مربی برگ برنده تیم ملی در جام 
جهانی است. با حضور کارلوس کی روش اعتماد به نفس 
بازیکنان هم بالاتر رفته است. ما امروز بازیکنانی داریم که 

تجربه بین المللی خوبی هم کسب کرده اند. 
* در آسیا بهترین هستیم 

تیم ملی ایران اکنون در آسیا بهترین تیم است، بله ما 
شرایط و امکانات سخت افزاری کره جنوبی و ژاپن را نداریم. 
استادیوم های مناسب نداریم، اما بازیکنان و استعدادهای 
زیادی داریم از نظر کادر فنی و بازیکان بهترین هستیم. 
کریس رونالدو، سرخیو راموس، پیکه و ... را نداریم.  اما 
بازیکنان بسیار خوبی در اختیار تیم ملی هستند. بازیکنان 

شاخص خوبی داریم. 
* مراکش را شکست بدهیم شانس صعود داریم

ایران  بازی  خطرناک ترین  و  سخت ترین  من  نظر  به 
مسابقه با مراکش است، ما هنوز بدون آنکه به بازی با 
مراکش فکر نکرده ایم به سراغ بازی با اسپانیا رفته ایم در 
حالی که مراکش یکی از بهترین تیم های آفریقا است. 
رنارد سرمربی فرانسوی مراکش یکی از بهترین مربیان 
خواهد بود، قطعا از این مربی فرانسوی در آینده بیشتر 
در  که  بناتیو  مثل  بازیکنانی  مراکش  شنید.  خواهید 
یوونتوس بازی می کند و ستاره های دیگر دارد. با این حال 
اگر ما مراکش را شکست دهیم تیم ملی ایران متحول 
خواهد شد و شانس صعود از گروهمان را پیدا می کنیم. 
بازی های اول در جام جهانی بسیار مهم خواهد بود. بله، در 
برخی از مسابقات هم تیمی بعد از پیروزی در بازی او در 
دو بازی دیگر در جام جهانی شکست خورده اما پیروزی 
در مسابقه اول باعث اعتماد به نفس و روحیه بهتر در تیم 

ملی خواهد شد. 
* باید فراتر از آسیا بازی کنیم 

وقتی تیم ملی به جام جهانی صعود کرده هر ۱۱ بازیکن 
ما از علیرضا بیرانوند تا سردار آزمون باید فراتر از آسیا بازی 
کنند. ما بازیکنان مستعد فراوانی داریم. با انجام بازی های 
بهتر از قبل می توانیم چهره دیگری از فوتبالمان را به 

نمایش بگذاریم. 

همه چیز از لیست شفر در نیم فصل؛

تکلیفماندنیهاورفتنیهامشخصشد
 سرمربی آلمانی استقلال در نیم فصل تغییراتی را در ترکیب تیمش ایجاد خواهد کرد و جدایی سه بازیکن از این تیم قطعی 

شده است. 
نیم فصل اول رقابت های لیگ برتر برای استقلال روز چهارشنبه به پایان می رسد و وینفرد شفر به دنبال تغییراتی در ترکیب 
تیمش برای ادامه راه سخت در نیم فصل دوم خواهد بود. سرمربی آلمانی  استقلال که از هفته هشتم لیگ برتر هدایت آبی پوشان 
را بر عهده گرفت در این چند بازی که مسئولیت فنی آبی ها را بر عهده گرفته از نبود یک مهاجم تمام عیار ضربه خورده اما از طرفی 
نقطه ضعف تیم منصوریان)باخت های متوالی در 6 هفته ابتدایی( را پوشش داده و ساختار دفاعی استقلال را تقویت کرده است.

شفر در نیم فصل تغییراتی را در تیم خود ایجاد خواهد کرد که البته چندان هم غیر قابل پیش بینی نیست. سرمربی آلمانی 
روی یعقوب کریمی مدافع چپ تیمش نظر مثبت ندارد و این بازیکن اولین بازیکنی است که در لیست سیاه استقلال قرار خواهد 
گرفت. در این پست اگر آرمین سهرابیان هم در لیست بزرگسالان قرار بگیرد شاید توسط مرد آلمانی کنار گذاشته شود اگر چه 
این موضوع قطعی نیست.هر دو بازیکن در دیدار استقلال مقابل پیکان در لیست ۱۸ نفره این تیم حضور نداشتند و تنها زکی پور 
به صورت ثابت بازی کرد که این موضوع نشان می دهد شفر حتی به عنوان بازیکنان ذخیره هم روی این نفرات حساب نمی کند.

دومین جدا شده استقلال حسن بیت سعید است که این بازیکن قطعا از جمع آبی پوشان جدا خواهد شد. بیت سعید که در 
ابتدای فصل درست همان راه بختیار رحمانی را برای حضور در استقلال انتخاب کرد با پوشیدن پیراهن شماره 7 و سر و صدای 
رسانه ای که تخصص منصوریان و کادر  فنی اش بود کار را از همان ابتدا سخت کرد و تنها بعد از گذشت نیم فصل به این نتیجه 
رسید که برای ثابت کردن خودش باید به اهواز برگردد. برای جدایی بیت سعید فقط تا روز چهارشنبه و بعد از بازی استقلال و 

سپاهان باید صبر کرد.
سومین جدا شده قطعی استقلال مجتبی جباری است. جباری که حالا دیگر بی خیال ادامه همکاری با استقلال شده فقط از 
این تیم شکایت کرده تا بخشی از مطالباتش را از این باشگاه بگیرد. این بازیکن هرگز اجازه پیدا نکرد با شفر رو به رو شود و البته 

سرمربی آلمانی هم تعاریف خوبی از داخل باشگاه در مورد جباری نشنید تا عملا پروژه همکاری طرفین به بن بست بخورد و  این 
بازیکن هم سومین جدا شده استقلال باشد.

جدایی این سه بازیکن را باید از جمع آبی پوشان قطعی دانست اما از طرفی شایعات بسیار زیادی در مورد نفراتی مثل پادووانی، 
شهباززاده و قربانی شنیده می شود اما طبق پیگیری های خبرنگار فارس هر سه بازیکن مورد تائید شفر هستند. در مورد شهباززاده 
حرف و حدیث بسیار زیاد است و گفته می شود شاید ذوب آهنی ها او را بخواهند اما اگر خود شهباززاده قصد جدایی نداشته باشد 
شفر اصراری بر جدایی او از استقلال ندارد. از طرفی با وجود بازگشت منتظری از نیم فصل دوم چشمی دوباره به خط هافبک بر 
می گردد و شفر نیاز دارد که در دفاع وسط از منتظری،حسینی و پادووانی استفاده ببرد و یک نفر را روی نیمکت در اختیار داشته 
باشد. در مورد مهدی رحمتی هم شایعات فراوانی مطرح شده و گفته می شود سپاهانی ها به صورت جدی خواهان این بازیکن 

هستند اما رحمتی با استقلال قرارداد دارد و باید دید سرانجام تکلیف این بازیکن چه می شود.
به گزارش فارس، در صورت این تغییرات شفر قطعا نیاز به پرکردن جای نفرات مازادش دارد. سرمربی آلمانی استقلال البته 
نگران پست دفاع چپ نیست زیرا علاوه بر زکی پور امید نورافکن را دارد که با وجود هافبک های متعدد می تواند در صورت لزوم در 
چپ بازی کند و در این صورت جا برای نفراتی مثل باقری هم باز خواهد شد.در این بین محسن کریمی به فهرست استقلال باز 
خواهد گشت و بهنام برزای هم می تواند از نیم فصل در ترکیب استقلال به میدان برود.شفر البته در نشست خبری قبل از دیدار 
تیمش مقابل گسترش فولاد صراحتا اعلام کرد درست است که ما با این مهاجمان کار می کنیم اما طبیعی است که یک مهاجم 
جذب کنیم. وی قویا می خواهد که تیمش یک مهاجم گلزن داشته باشد که ظاهرا وی یک بازیکن خارجی را در نظر گرفته تا 

این مشکل تیمش هم حل شود.
به نظر می رسد استقلال با توجه به تیم گرانقیمتی که در ابتدای فصل بسته در نیم فصل دوم تغییرات چندانی را نداشته باشد 

و تنها با جا به جایی چند بازیکن کار را برای نیم فصل دوم ادامه بدهد.

 کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران گفت:هرچند گروه ما سخت  ترین گروه جام جهانی است 
اما به روسیه نمی رویم که کار را برای اسپانیا و پرتغال راحت کنیم.

اشکان دژاگه در گفت وگویی با رادیو RBB اظهار داشت:برای پرتغال و اسپانیا، یک کار 
عادی است که به مرحله بعد برسند اما مطمئن باشید به جام جهانی نمی رویم که کار آنها 

را راحت  کنیم.ما هم قوای خوبی داریم و بازی کردن برابر ما راحت نخواهد بود. 
*آقای دژاگه، با چه احساسی به قرعه کشی جام جهانی ۲۰۱۸ می نگرید؟ 

اتفاق می افتد.از هفته ها قبل منتظر چنین روزی بودم. این چیزی است که یکبار 
برای راهیابی بخش سنگینی از کار وجود داشت و در روز قرعه کشی بدیهی است که 
حس هیجان زیاد و یکجور قلقلک درونی وجود داشت.همه می خواستند بدانند که در 
چه گروهی قرار می گیرند و با چه تیم های روبه رو می شوند.گروهی که ما در آن جای 

گرفتیم،سخت  ترین گروه جام جهانی است.
*پرتغال، اسپانیا، مراکش.چقدر شانس برای راهیابی به مرحله یک هشتم نهایی 

هست؟
می توانست قرعه  کمی راحت تر هم بشود.اما ما از قبل خودمان را آماده کردیم که با چنین 
تیم های مواجه می شویم.در واقع مقابل سوپراستارها بازی می کنیم.برای پرتغال و اسپانیا، 
یک کار عادی است که به مرحله بعد برسند اما مطمئن باشید به جام جهانی نمی رویم که 

کار آنها را راحت  کنیم.ما هم قوای خوبی داریم و بازی کردن برابر ما راحت نخواهد بود.
*در آلمان کمتر از ایران کسب خبر می کنیم.جایگاه تیم ملی کشورتان را در 

سطح بین المللی چطور می بینید؟
فکر می کنم در 4 سال اخیر گام بسیار بزرگی برداشتیم.در جام جهانی قبل هم گروهی 
سخت با آرژانتین داشتیم.اما در بازی با آنها به کل دنیا نشان دادیم که حریف راحتی 
نیستیم.بعد از آن پیشرفت ما ادامه یافت.بازیکنان جوان زیادی داریم و هیچگاه چنین تعداد 

زیادی از بازیکنان ایرانی در تیم های اروپایی بازی نکرده اند.تیم ما بسیار با انگیزه است.ما با 
درخشش و زودهنگام برای جام جهانی بدون شکست انتخاب شدیم. 

*در چنین پیشرفتی، کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی چه جایگاهی دارد؟
باید مقابل او کلاه از سربرداشت.کاری که او تاکنون انجام داده، غیرقابل تصور است.

می توان به خوبی دید چطور جوانان زیر نظر او پیشرفت کردند.ضمن آنکه به صورت 
همزمان کل فوتبال ایران رو به جلو رفت.می توانیم خوشحال باشیم که مربی داریم با فوتبال 

زندگی می کند و همه می بینند چه نتایجی گرفته است.
*ایران از نظر شما یک غول خفته در دنیای فوتبال است؟

مطمئن باشید که ایرانی ها با فوتبال زندگی می  کنند و آن را دوست دارند.هر دفعه می توان 
این موضوع را به چشم دید.وقتی ما یک بازی خانگی داریم، مثل بازی مقدماتی جام جهانی 
مقابل کره جنوبی، آنوقت ۱۰۰ هزار تماشاگر به ورزشگاه می آیند.اگر ورزشگاه ما بزرگتر بود، 

حتی ۲۰۰ هزار نفر هم می آمدند.در چنین کشور بزرگی با چنین انسان های زیادی، طبیعی  
است که استعدادهای زیادی را هم داشته باشیم.در صورتی که شرایط مهیا باشد، آنها این 
شانس را دارند که در اروپا بازی کنند.در همین مسابقات اخیر جام جهانی زیر ۱7 ساله ها، 
همه دیدند جوانان ما چقدر قوی هستند.برای کشور وبازیکنان جوانان بیشترین دستاوردها 

را آرزو می کنم که همچنان پیشرفت کنند.
*شما اکنون بدون تیم هستید.با این شرایط امکان نداشت کاپیتان تیم یواخیم 
لو در تیم آلمان باشید.کاپیتان ایران در مورد حضورش در تیم ملی چه چیزی 

برای گفتن دارد؟
بدیهی است چنین چیزی خارق العاده است و بابتش ممنون هستم.همین امر نشان 
می دهد چقدر به من باور دارد و بخاطر مرا به تیم می آورد.بدیهی است که خودم دنبال 
چنین شرایطی نبودم اما در فوتبال روزمره چنین چیزهای گاه رخ می دهند. وقتی آدم 
چنین مربی دارد که چنین باوری دارد، همین به بازیکن انگیزه می دهد.از این جهت 

امیدوارم در جام جهانی بتوانم کمک کنم.
 *مایل بودید در مرحله گروهی با تیم ملی آلمان بازی می کردید؟

بله البته. اینجوری بازی خیلی خوبی می شد.من در آلمان رشد کردم و دوستان زیادی 
در تیم ملی آلمان دارم که با آنها در تیم ملی زیر ۲۱ ساله  های آلمان همبازی بودم.مسلم 

است که در صورت همگروهی با آلمان، اتفاق جالبی رخ می داد.
*این امکان هست که شما را در ورزشگاه المپیک برلین یکبار دیگر به عنوان 

فوتبالیست ببینیم؟
چرا که نه؟هنوز جوان هستم)می خندد(هیچکس در فوتبال از آینده خبر ندارد.همه چیز 
به سرعت پیش می رود و من به آینده مثبت می نگرم.خوشحال می شوم یکبار دیگر در 

بوندس لیگا بازی کنم و بازیکن برلین باشم.

دوست دارم یکبار دیگر در بوندس لیگا بازی کنم

دژاگه:بهروسیهنمیرویمکهاسپانیاوپرتغالصعودکنند

حمیدرضا صدر * 

پایانی دوران  اکنون روزهای  کاپیتان سابق پرسپولیس 
دوری از فوتبال را پشت سر می گذارد و از انگیزه بالای خود 

برای بازگشت و حتی حضور در تیم ملی خبر می دهد.
امید عالیشاه که با توجه به محرومیت تراکتورسازی از نقل 
و انتقالات در هشت ماه گذشته دور از میادین بوده، اکنون 
روزهای پایانی این دوری را تحمل و برای بازگشت به زمین 
لحظه شماری می کند. او با مثبت ارزیابی کردن قرعه ی تیم 
ملی در جام جهانی از انگیزه بالای بازیکنان برای حضور در 
لیست نهایی تیم ملی خبر می دهد و امیدوار است از فرصت 
باقیمانده برای حضور در فلسفه ی کارلوس کی روش سود 

ببرد.
امید عالیشاه در فاصله ۱6 روز مانده به پایان دوری اش 
از فوتبال و ترکیب تراکتورسازی در گفتگو با خبرنگار ما 
در خصوص آخرین وضعیت خود صحبت کرد که در ادامه 

می خوانید.
 فوق العاده آماده هستم

طی روزهای اخیر تمرینات فشرده ای را پشت سر گذاشتم 
و از آمادگی خوبی برخوردار هستم و در بهترین فرم خودم 
قرار دارم. امیدوارم بتوانم نظر کادرفنی را جلب کنم و در 

ترکیب قرار گیرم.

 هر ثانیه زجر کشیدم
برای یک فوتبالیست هیچ چیز بدتر از این نیست که نتواند 
بازی کند. وقتی مصدوم می شوی روزشمار می کنی تا بتوانی 
به شرایط ایده آل برگردی و حالا تصور کنید که من سالم 
هستم و نمی توانم بازی کنم و هر ثانیه زجر می کشیدم و 
می کشم. اصلا  این مساله غیرقابل تصور است و دیوانه وار 
برای بازگشت به ترکیب صبر می کنم. خیلی سخت است 
که نتوانی بازی کنی و امیدوارم این روزها هم هرچه زودتر 

بگذرد.
 از نظر روحی و روانی تحت فشار بودم

هشت ماه تقریبا دور از میادین هستم و هر روز با یک غم 
بزرگ از خواب بیدار می شوم و امیدوارم ثانیه ها هر چه زودتر 
بگذرد و شرایط بازی را به دست بیاورم. از نظر روحی و روانی 
به شدت تحت فشار قرار داشتم و سختی باورنکردنی را پشت 
سر می گذاشتم و خوشحالم که اکنون به روزهای پایانی 
رسیدم و احتمالا از بازی جام حذفی بتوانم برای تراکتور 
به میدان بروم. انگیزه فوق العاده ای برای بازگشت دارم و 
امیدوارم بتوانم این روزهای از دست رفته را به بهترین شکل 

جبران کنم.
 از قرعه ایران در جام جهانی لذت بردم

کاری به دیگران ندارم و وقتی قرعه ایران اعلام شد واقعا 
لذت بردم و در پوست خودم نمی گنجم. چه چیزی بهتر از 
اینکه در رویداد بزرگی مثل جام جهانی بتوانی برابر بهترین 
تیم های جهان بازی کنی؟ این اتفاق برای ما هر چند سال 
یک بار مگر تکرار می شود؟ وقتی قرعه ایران برابر اسپانیا و 

پرتغال اعلام شد واقعا لذت بردم و انگیزه ام چند برابر شد.
 انگیزه زیادی دارم در روسیه باشم

به شخصه لذت می برم از این قرعه و رویاپردازی می کنم و 
وقتی این لذت بیشتر می شود که بتوانی شرایط بازی در این 
رقابت را هم به دست بیاوری. به عنوان یک بازیکن دوست 
دارم جزیی از تیم ملی در این رویداد بزرگ باشم و بتوانم برابر 
این قدرت ها بازی کنم. انگیزه زیادی از این مساله دارم و باید 
به بهترین شکل ممکن از فرصت باقیمانده برای حضور در 

تیم ملی استفاده کنم.
 شانس صعود؟

بازیکنان خوبی داریم و در فوتبال هیچ چیز قابل پیش بینی 
نیست. درست است که آنها تیم های قدرتمندی هستند و 
قهرمان جهان و اروپا محسوب می شوند اما انگیزه رقابت برابر 
این قدرت ها باعث می شود تا بازیکنان نیز بهترین فرم خود 
را مقابل این حریفان به نمایش بگذارند. یک مثال ساده ی 

آن دیدارهایی است که تیم ها برابر استقلال، پرسپولیس 
و تراکتور به نمایش می گذارند و با استفاده از انگیزه خود 
بهترین نمایش را به جا می گذارند. مطمئنا انگیزه و شیوه 
آماده سازی ما می تواند بهترین کمک را برای نتیجه  گرفتن 
مقابل این تیم ها شکل دهد و امیدوارم توجه و حمایت لازم از 
تیم ملی صورت گیرد و بتوانیم در جام جهانی عملکرد خوبی 
به جا بگذاریم. بازی اول ما مقابل مراکش خیلی تاثیرگذار 
است و باید به نتیجه خوبی مقابل آنها دست پیدا کنیم و 

شانس را همچنان برای خودمان حفظ کنیم.
 برای حضور در تیم ملی برادرکشی می شود!

همانطور که گفتم قرعه تیم ملی خیلی هیجان انگیز شده و 
همه اکنون دوست دارند از این فرصت باقیمانده برای حضور 
در لیست نهایی تیم ملی سود ببرند و جزیی از تیم ملی در 
روسیه باشند. به نظرم اینقدر انگیزه ها زیاد شده که برای 
حضور در تیم ملی برادرکشی می شود! )خنده( اما جدا از 
شوخی واقعا انگیزه بازیکنان را از همین هفته در لیگ و بین 
لژیونرها می توانید ببینید که به دنبال استفاده از کوچکترین 
فرصت برای نمایش موفق و جلب رضایت کارلوس کی روش 
هستند تا در جام جهانی حاضر باشند و برابر اسپانیا و پرتغال 

به میدان بروند.

با توجه به شوق بازی برابر اسپانیا و پرتغال؛ 

عالیشاه:برایحضوردرتیمملیبرادرکشیمیشود!



5 علمیوسلامت

نشانههایآنفلوآنزاکهنبایدنادیدهگرفتهشوند
اگر به سرماخوردگی مبتلا باشید به ندرت دچار لرز و تعریق می شوید. آنها نشانه 

های شایع ابتلا به آنفلوآنزا هستند.
سرماخوردگی و آنفلوانزا می توانند موجب شکل گیری علائمی در قسمت بالایی 
دستگاه تنفسی انسان شوند که گرفتگی سینوس، آبریزش بینی، گلو درد و سرفه، 

و همچنین علائم سیستمیک مانند تب از آن جمله هستند.
 اما باید به این نکته توجه داشت که نشانه های آنفلوآنزا به طور معمول سریع تر 
پدیدار می شوند و از شدت بیشتری نیز نسبت به سرماخوردگی برخوردار هستند. 
در ادامه با برخی علائم آنفلوانزا که نباید نادیده گرفته شوند، بیشتر آشنا می شویم.

آیا درد دارید؟ 
شما ممکن است هنگام سرماخوردگی متوجه دردهایی خفیف شوید، اما در 
صورت ابتلا به آنفلوآنزا شدت آنها بیشتر خواهد بود. اگر به آنفلوآنزا مبتلا باشید، 
در عضلات و مفاصل خود، اغلب در سر، کمر، و پاها احساس درد خواهید کرد. در 

این شرایط حتی حرکت نیز می تواند دردناک باشد.
آیا تب دارید؟ 

اگرچه ابتلا به سرماخوردگی می تواند درجه حرارت بدن شما را افزایش دهد، 
اما به ندرت به تب بالا منجر می شود. یکی دیگر از نشانه هایی که می توانید 
برای تشخیص ابتلا به آنفلوانزا مد نظر قرار دهید، تب بالا، اغلب در محدوده ۱۰۰ 
تا ۱۰۲ درجه فارنهایت )۳7.7 تا ۳۸.۸ درجه سانتیگراد( است، اگرچه تب می 
تواند به ویژه در کودکان درجات بالاتری نیز داشته باشد. اگر تب چند روز ادامه 
داشت شگفت زده نشوید. اگرچه تب احساس ناخوشایندی را در انسان ایجاد می 
کند، اما به خاطر داشته باشید که یکی از روش های بدن برای مبارزه با عفونت 

محسوب می شود.
آیا لرز و تعریق را تجربه می کنید؟ 

اگر به سرماخوردگی مبتلا باشید به ندرت دچار لرز و تعریق می شوید. آنها نشانه 
های شایع ابتلا به آنفلوآنزا هستند. گاهی اوقات دردهای بدن می توانند موجب لرز 
شوند. گاهی اوقات تب نیز می تواند موجب لرز شود، اگرچه آنفلوآنزا ممکن است 

حتی بدون تب نیز موجب لرز شود.
آیا احساس ضعف و خستگی می کنید؟ 

سرماخوردگی می تواند گاهی اوقات شما را از پا بیندازد، یا افت انرژی نسبت به 
حالت عادی را موجب شود. در صورت ابتلا به سرماخوردگی، این علائم به طور 
معمول تنها چند روز طول می کشند. اما در صورت ابتلا به آنفلوآنزا ممکن است 
برای چند هفته احساس خستگی و ضعف همراه شما باشد. احتمال احساس 
خستگی بیش از اندازه و شدید در زمان ابتلا به آنفلوآنزا بیشتر است و به عنوان 

مثال، ممکن است بیشتر روز را بخوابید.
وضعیت شکم شما چطور است؟ 

در شرایطی که همه ویروس ها موجب بروز مشکلات معده مانند استفراغ، 
اسهال، یا گرفتگی های معده نمی شوند، مواجه با این علائم می تواند نشانگر ابتلا 
به آنفلوآنزا باشد. اگر به طور مکرر به استفاده از توالت نیاز دارید، به احتمال زیاد با 

یک سرماخوردگی ساده مواجه نیستید.
در زمان ابتلا به آنفلوآنزا چه کارهایی باید انجام دهید؟ 

اگر فکر می کنید به آنفلوآنزا مبتلا شده اید، قدم بعدی چه خواهد بود؟ آیا باید 
صبر کرد تا علائم آنفلوآنزا بهبود یابند یا باید به پزشک مراجعه کرد؟ اگر در گروه 
با خطر بالا قرار ندارید و علائم خفیف هستند، معمولا نیازی به مراجعه به پزشک 

یا درمان با داروهای ضد ویروس نیست.
گروه های با خطر بالا شامل کودکان، افراد 6۵ ساله یا پیرتر، زنان باردار، و آنهایی 
که به بیماری های خاص دیگر، مانند سینه پهلو، مبتلا هستند، باید تحت درمان 
با داروهای ضد ویروس قرار بگیرند، زیرا برخی مطالعات نشان داده اند که ممکن 

است مدت بیماری یا شدت علائم آن را کاهش دهند.
در صورت مواجهه با نشانه هایی هشدار دهنده مراجعه سریع به پزشک اهمیت 
دارد. از جمله این نشانه ها می توان به دشواری در تنفس یا تنگی نفس، درد و 
فشار در ناحیه سینه یا شکم، سرگیجه ناگهانی، گیجی، استفراغ شدید یا پایدار، یا 
نشانه های تکرارشونده آنفلوآنزا اشاره کرد. در مورد کودکان، پزشک باید از مسائلی 
مانند این که چه اندازه مایعات مصرف کرده اند، دچار کم آبی بدن هستند، یا بی 

اشتهایی را تجربه می کنند، آگاه شود.
و چه کارهایی را نباید انجام داد؟ 

اگر فکر می کنید به آنفلوآنزا مبتلا شده اید، از تماس با دیگران پرهیز کنید. از 
حضور در محل کار پرهیز کنید، زیرا تنها همکاران خود و دیگران را در معرض 
بیماری قرار می دهید. اگر باید از خانه خارج شوید، به عنوان مثال، برای مراجعه 

به پزشک، از یک ماسک استفاده کنید.
آنفلوآنزا بسیار مسری است و اغلب یک بیماری ناتوان کننده و حتی مرگبار است. 
بهترین کاری که می توانید برای کمک به پرهیز از انتقال بیماری انجام دهید، 

تزریق واکسن آنفلوآنزا است.

یک دندانپزشک مطرح کرد

مهمترینعللایجادپوسیدگیدندانها
یک دندانپزشک با تشریح علل ایجاد پوسیدگی دندان ها گفت: استفاده از دهان 

شویه ها باید با مشورت پزشک انجام شود. 
عبدالجواد رحیم پور دندانپزشک در خصوص علل ایجاد پوسیدگی دندان ها 
توضیح داد: اگر پوسیدگی ها را ازنظر محل پوسیدگی بررسی کنیم می توانیم 

عنوان کنیم که پوسیدگی در سه نقطه ایجاد می شود.
وی افزود: اولین نقطه سطح جونده در آسیاهای بزرگ و کوچک که روی این 
سطوح جونده شیارهای باریک ولی عمیقی وجود دارد که به علت عدم ورود 
موهای مسواک به داخل آنها محیط مناسبی برای زندگی میکروبها فراهم می شود. 
لذا دندان ها در این نواحی خیلی زود دچار پوسیدگی و خرابی می گردد که این امر 
در مورد اولین آسیای بزرگ که در حدود شش سالگی می روید اهمیت بیشتری 
دارد. عضو شورای عالی دندان پزشکان ایران تصریح کرد: دومین محل اطراف ناحیه 
تماس بین دندانها است، این ناحیه نیز به علت آنکه به وسیله مسواک قابل تمیز 
کردن نیست از نواحی مستعد پوسیدگی بشمار می آید که معمولا از سنین ۲۰ 
سالگی به بعد در این نواحی پوسیدگی دیده می شود ، برای تمیز کردن این نواحی 

لازم ا ست از نخ دندان استفاده کنیم.
رحیم پور افزود: سومین محل ناحیه اتصال لثه با دندان است که این نواحی بیشتر 
در اثر مسواک زدن غلط بسیار حساس شده و گاهی حتی در اثر زیادی حساسیت 
مجبور به ترمیم دندان در این نواحی می شویم. در مورد بهداشت و نحوه مسواک 
زدن و نوع مسواک و نخ دندان در قسمت پیشگیری بیشتر صحبت می کنیم . اما 
آنچه که باید متذکر شویم استفاده از دهانشویه است بارها شنیده ایم که بسیاری 
از مردم به جای مسواک زدن از آب نمک رقیق شده استفاده نموده آنرا غرغره 
می کند. این دندانپزشک با بیان اینکه استفاده از آب و نمک یا دهان شویه ها در کل 
مفید بوده اما اگر این کار مرتب ادامه یابد نه تنها مفید نخواهد بود بلکه مضر هم 
است، توضیح داد: در دهان باکتری های مفیدی وجود دارد که با این کار باعث از 
بین بردن این باکتری های مفید می شویم و در نتیجه دهان مواجه با بیماری های 
قارچی می شود ویا زمینه رشد باکتریهای مضر فراهم می شود پس استفاده از 
دهانشویه ها باید در موارد خاص انجام گیرد یا اگر چنانچه عادت به استفاده از آب 

ونمک دارید هفته ای یک بار این کار انجام شود.

محققان عنوان می کنند؛

بادامزمینیبهحفظچاپکیمغزکمکمیکند
مطالعه جدید نشان می دهد مصرف روزانه مغزیجات آجیلی نظیر بادام زمینی و 
پسته می تواند فرکانس امواج مغزی مرتبط با شناخت، بهبود بیماری، یادگیری، 

حافظه و حفظ چاپکی ذهن را ارتقاء بخشد. 
به گزارش مهر، مطالعات قبلی اثبات کرده اند که مغزیجات آجیلی نقش مهمی 
در حفاظت از قلب، مقابله با سرطان، کاهش التهاب و آهسته کردن روند پیری 

دارند.
در مطالعه جدید، تاثیرات مصرف منظم شش گونه مغز آجیلی شامل بادام، بادام 
هندی، بادام زمینی، پیکن )گردوی گرمسیری بومی آمریکا(، پسته و گردو بررسی 
شد. نوار مغز یا الکتروانسفالوگرام )EEG( بر روی شرکت کنندگانی که مغزیجات 
آجیلی خورده بودند انجام شد تا قدرت سیگنال های موج مغز اندازه گیری شود.

نتایج نشان داد پسته موجب تولید بیشترین واکنش موج گاما می شود که در 
پردازش شناختی، حفظ اطلاعات، یادگیری، ادراک و حرکت سریع چشم در طول 
خواب نقش اساسی دارد. از سوی دیگر، بادام زمینی که جزء حبوبات رده بندی 
می شود، موجب تولید بالاترین واکنش دلتا می شود که با سیستم ایمنی سالم، 

التیام طبیعی زخم های بدن و خواب عمیق مرتبط است.
لی برک، پژوهشگر ارشد از موسسه دین آمریکا، در این باره می گوید: »یافته های 
این مطالعه به خوبی اثبات کرد که مغزیجات آجیلی همان اندازه که برای سلامت 
بدن مفید هستند برای عملکرد مغز هم خوب هستند.«در این مطالعه مشخص 
شد تمامی مغزیجات آجیلی دارای میزان بالا آنتی اکسیدان های سودمند هستند 

و گردو حاوی بالاترین میزان آنتی اکسیدان در بین تمامی مغزیجات است.
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مطالعه اخیر کالج دانشگاهی لندن نشان می دهد 
که افرادی که هرگز ازدواج نکرده اند، احتمال بیشتری 

دارد که دچار دمانس شوند.
نتایج یک مطالعه نشان می دهد افرادی که ازدواج 
به زوال عقل  ابتلا  از  با احتمال کمتری  می کنند 
مواجه هستند و ضمنا کسانی که همسر خود را از 
دست می دهند و تنها می شوند نیز نسبتا افزایش 

خطر ابتلا به اختلالات روانی را تجربه می کنند.
مطالعه جدید "UCL" نشان می دهد که ازدواج 
می تواند به فرد کمک کند که از ابتلا به زوال عقل 
بگریزد. افرادی که تنها هستند، جدا شده اند و یا 
همسر خود را از دست داده اند در معرض ابتلا به 

اختلالات ذهنی هستند.
پژوهش جدید توسط محققان کالج دانشگاهی 
لندن شواهدی از ۱۵ مطالعه منتشر شده که بیش از 
۸۰۰ هزار نفر را در آسیا، آمریکای شمالی و جنوبی 

و اروپا شامل می شد، بررسی کرد.
نتایج این مطالعه می گوید افرادی که هرگز ازدواج 
نکرده اند، 4۲ درصد احتمال بیشتر ابتلا به دمانس را 

در مقایسه با افراد متاهل نشان داده اند.
تیم تحقیق همچنین کشف کرد که افراد جدا 
شده و همسر از دست داده، نسبت به کسانی که 
با همسرشان زندگی می کنند، ۲۰ درصد احتمال 

بیشتری برای ابتلا به زوال عقل دارند.
با این وجود محققان می گویند ازدواج به خودی 
خود با کاهش احتمال ابتلا به دمانس مرتبط نیست.

"اندرو سامرلند"، نویسنده اصلی این مقاله گفت: 
ما فکر نمی کنیم که فقط ازدواج و یا دست کردن 
یک حلقه ازدواج باعث کاهش خطر ابتلا به زوال 
عقل می شود. در عوض، تحقیقات ما نشان می دهد 
اثر حفاظتی ممکن است با عوامل مختلف شیوه 
زندگی مرتبط باشد که این اثرات معمولا با ازدواج 

همراه هستند. اثراتی مانند شیوه زندگی به طور کلی 
سالم تر و داشتن انگیزه اجتماعی بیشتر در نتیجه 

زندگی با همسر.
نشان  پیشین  تحقیقات  می گوید  تحقیق  تیم 
داده اند که افراد متاهل سلامت بیشتری نسبت به 
افراد تنها دارند و این می تواند بخشی از یافته ها را 

توضیح دهد.
زوجها معمولا یکدیگر را به کمتر نوشیدن الکل 
یا استعمال کمتر دخانیات تشویق می کنند، روابط 
اجتماعی را حفظ می کنند، غذای سالم می خورند و 
ورزش می کنند. تمام این عوامل با ریسک کمتری 

برای زوال عقل همراه است.
مرگ همسر و اثرات آن می تواند سطوح استرس را 
افزایش دهد که می تواند با تأثیر بر دریافت کننده های 
سیگنال های عصبی در مغز، توانایی های شناختی را 

مختل کند. 
یک تیم تحقیقاتی از دانشگاه چینی هنگ کنگ 
با همکاری دانشگاه ملی سنگاپور یک مقاله مشترک 
منتشر کرده است که نشان می دهد فعالیت جنسی 
نیز با عملکرد شناختی بهتر مرتبط است و افراد تنها 

و مجرد اغلب فعالیت جنسی کمتری دارند.
به گفته "کیت فارگو"، مدیر انجمن آلزایمر، اگرچه 
مطالعه نشان می دهد که افراد متاهل احتمال کمتری 
برای ابتلا به زوال عقل دارند، اما این امر به این معنی 
نیست که ازدواج کردن یا داشتن یک شریک حتما 

خطر ابتلا به زوال عقل را کاهش می دهد.
دکتر "برایان وودروف"، عصب شناس در درمانگاه 
"Mayo" در فونیکس، افزود: اگر مشارکت اجتماعی 
باشد،  ازدواج  محافظتی  و  مثبت  اثرات  از  یکی 
همانطور که در مطالعه مشخص شد، افراد مجرد باید 

تلاش کنند تا از انزوای اجتماعی اجتناب کنند.

احتمالزوالعقلدرمجردهابیشتراست
بدنکوسههادرمحیطهایمختلفتغییرشکل

میدهد

اگر نگاهی به انواع مختلف کوسه ها بیاندازید، می بینید که بعضی از آنها مثل بال های 
ثابت هواپیماها صاف و صیقلی هستند، در حالی که دیگر کوسه ها پوستی لایه لایه 

دارند و شبیه بالن هستند.
 یک مطالعه جدید مشخص کرده است که تفاوت در نوع بدن کوسه ها بر اساس اینکه 

این موجودات در کجای اقیانوس زندگی می کنند، تعیین می شود.
این مطالعه به وسیله دکتر "آدریان گلیس" از مرکز تحقیقات ماهی و شیلات دانشگاه 
"مرداک")Murdoch( با همراهی دکتر "ژان پوتین" از دانشگاه سنت لوئیس و دکتر 

"جرمی گلدبوگن" در ایستگاه دریایی دانشگاه استنفورد-هاپکینز انجام شده است.
آنها ترکیب بدن ۳۲ گونه کوسه را بررسی کردند تا ببینند بدن کوسه ها چگونه بر 
شنای آنها تاثیر می گذارد. آنها دریافتند که کوسه ها در آب های عمیق و سرد، کبدهای 
چرب بسیار بزرگی دارند که گاهی اوقات بیش از یک چهارم بدن آنها را تشکیل 

می دهد.
این امر موجب افزایش شناوری آنها می شود، چرا که به این ترتیب می توانند با استفاده 
از انرژی کمی در آب حرکت کنند، اما به دلیل اضافه وزن، نسبتا کند حرکت می کنند.
خوشبختانه حیوانات آب های عمیق که مورد شکار کوسه ها قرار می گیرند و یا 
کوسه ها را شکار می کنند هم کند هستند. از سوی دیگر، کوسه ها در آب های گرم 
و کم عمق، کبدهای نسبتا کوچک تری دارند. این باعث می شود آنها منفعلانه شناور 
باشند، به این معنی که آنها باید به سرعت حرکت کنند تا باله های شکمی آنها بتواند 

آنها را حرکت دهد.
این می تواند توضیحی بر این باشد که چرا حیوانات آب های کم عمق سریع تر حرکت 
می کنند. "پوتین" می گوید: کوسه هایی که شبیه به کشتی های هوایی هستند باید در 
مکان های سرد زندگی کنند که در آن آهسته شنا کردن برای شکارها و شکارچیان 
یک قانون است. همانطور که کوسه هایی که در آب های کم عمق قرار دارند، با سریع 
شنا کردن مانند هواپیماها هستند، که البته انرژی بسیار بیشتری صرف می کنند، چرا 

که بدنشان به حالت باریک تر و نیزه ای تغییر شکل داده است.
وی افزود: بدین ترتیب، کوسه های لاغر و هیدرودینامیکی برای شنا در سرعت های 
بالا و تعقیب و گرفتن شکارهای سریع، به ویژه در محیط هایی که شنا کردن عموم 

حیوانات سریع و شایع است، نیاز به انرژی کمتری خواهند داشت.

جوهرحاویباکتریبرایدرمانسوختگی
محققان جوهری از هیدروژل و باکتری های مختلف ساخته اند که قابل پرینت است 

و می توان از آن برای درمان سوختگی و مصارف دیگر استفاده کرد.
 محققان به تازگی جوهری حاوی باکتری ساخته اند که می توان با پرینتر سه بعدی 
آن را چاپ کرد. این جوهر قابلیت های مختلفی دارد و حتی می توان از آن برای درمان 
سوختگی استفاده کرد.   این جوهر زنده که Flink نام گرفته متشکل از هیدروژل،  

باکتری و مواد مغذی برای زنده نگهداشتن باکتری است.  
این تحقیق هنوز در مراحل اولیه است اما می توان از جوهر مذکور استفاده های 
مختلفی کرد. محققان نشان دادند جوهر مذکور با نوع خاصی از باکتری برای شکستن 
پیوند شیمیایی سمی در بخش صنعتی کاربرد دارد.  همچنین جوهر با نوع دیگری از 
باکتری که سلولز ترشح می کند برای مصارف پزشکی مانند درمان سوختگی کارآمد 

است.
محققان معتقدند می توان با استفاده از نوع خاصی از باکتری، این جوهر را برای 

پاکسازی لکه های نفتی، ردیابی مواد سمی در آب آشامیدنی و غیره استفاده کرد.

محققان با الهام از ستون فقرات یک موجود دریایی 
سیمانی ساخته اند که ترک نمی خورد و می توان از 

آن برای احداث ساختمان های ضدزلزله استفاده کرد.

محققان دانشگاه کونستانز در آلمان سیمان ضدترک 
احداث  برای  سیمان  این  از  توان  می  اند.  ساخته 
ساختمان های بسیار بلند استفاده کرد. اما مهم تر 
های  ساختمان  احداث  برای  سیمانی  چنین  آن،  از 

ضدزلزله بسیار کارآمد است.
هلموت کولفن استاد دانشگاه در این باره می گوید: 
ماده هیدرات  عامل ترک خوردن سیمان  مهمترین 
سیلیکات کلسیم یا ماده پیوند دهنده در سیمان و بتن 
است. هر چند این ترکیب قدرت زیادی دارد اما ارتجاع 
نانوساختار سیمان  ما  راستا  در همین  نیست.  پذیر 
را تغییر دادیم و به عبارتی با الهام از ستون فقرات 

خارپوست دریایی ساختار این ماده را مرتب تر کردیم.
ستون فقرات این حیوان از ماده ای کریستالی به 
نام کالسیت ساخته شده که ظریف است. البته جنس 
در  که  است  خامی  مواد  از  ماندگارتر  فقرات  ستون 
معماری به کار می رود. درهرحال محققان با تغییر 
ساختار سیمان در مقیاس نانو  و شبیه کردن آن به 
ساختار ستون فقرات موجود دریایی، توانستند  آن را 

انعطاف پذیر کنند تا ترک نخورد.
با  محققان در آزمایش ها متوجه شدند می توان 
استفاده از این ماده سیمانی ساخت که 4۰تا ۱۰۰ برابر 

قدرتمندتر از نمونه های فعلی است.

سیمانضدزلزلهساختهشد

شرکت اپل و دانشگاه "استنفورد" )Stanford( از اپلیکیشن جدیدی رونمایی کردند 
که هدف آن تشخیص آریتمی قلبی احتمالی کاربران است.

شرکت "اپل" از اپلیکیشنی موسوم به "بررسی قلب" )Apple Heart Study(  که 
قبلا اعلام شده بود، رونمایی کرد. این شرکت در نظر دارد با همکاری دانشگاه استنفورد، 
توانایی ساعت اپل را در تشخیص آریتمی قلب با فناوری "پیگیری ضربان قلب" و اعلام 

آن به کاربرانی که احتمالا به فیبریلاسیون دهلیزی مبتلا هستند، بررسی کند.
برخلاف دستگاههای نوار قلب استاندارد )ECG( که فعالیت الکتریکی را در قلب 
اندازه می گیرند، شرکت اپل و دیگر شرکت های تولید دستگاههای پوشیدنی مصرفی ، 
از لامپ های LED با تابش صدها بار در ثانیه و فوتودیودهای حساس به نور برای 
تشخیص میزان جریان خون در مچ دست به عنوان شاخص فعالیت قلب، استفاده 

می کنند.
این روش با وجود اینکه استفاده از آن ساده تر است، نسبت به حسگرهای ECG دقت 

کمتری دارد، بنابراین توانایی تشخیص آریتمی احتمالا کشنده، گام مهمی برای بازار 
دستگاههای پوشیدنی خواهد بود.

توجه به این نکته مهم است که امروزه در بازار، محصولاتی وجود دارند که قادر 
به تشخیص فیبریلاسیون دهلیزی دقیق و تایید شده توسط  "سازمان غذا و داروی 

آمریکا" )FDA( و ثبت نوار قلبی هستند.
کاربرانی که ۲۲ سال به بالا هستند و ساعت مچی اپل سری یک یا جدیدتر دارند، 
می توانند این اپلیکیشن را که به طور دوره ای در طول روز قادر به گردآوری ریتم و 

ضربان قلب براساس میزان فعال بودن کاربر است، دانلود کنند.
اگر این اپلیکیشن ضربان قلب را نامنظم تشخیص دهد، شرکت کنندگان را آگاه 
می کند و در این صورت، به آنها توصیه می شود که یک تماس تلفنی یا مکالمه تصویری 
روی FaceTime با یک پزشک برای بررسی موضوع داشته باشند. همچنین، کاربران 

یک پچ ECG دریافت می کنند تا از آن برای بررسی بیشتر استفاده کنند

تشخیص"آریتمی"قلبیبااپلیکیشنجدیدساعتاپل

خواصجوانهگندمبرایسلامتیچیست؟
جوانه گندم منبعی عالی از پروتئین گیاهی در کنار فیبر و چربی های سالم، منیزیم، 

زینک، تیامین، فولات، پتاسیم و فسفر است.
جوانه گندم قسمتی از هسته گندم است و مسئولیت آن، کمک کردن به گیاه برای 
تولید گندم جدید است. با اینکه جوانه گندم در طول بسیاری از فرآیندهای تولید 
آرد حذف می شود، یک جزء اصلی تغذیه از گندم کامل به حساب می آید. جوانه 
گندم به همراه پوسته، در فرآیند تولید آرد تصفیه شده حذف می شود تا طول عمر 

محصول نهایی افزایش پیدا کند.
 جوانه گندم، به صورت خام نیز موجود است و آن را در بعضی محصولات نیز به کار 
می برند. جوانه گندم روی ماست، بستنی، پای میوه و غلات سرد و گرم استفاده می 
شود. همچنین در درست کردن توپ های گوشتی و در کل پخت گوشت، جایگزین 

مناسبی برای پودر سوخاری به حساب می آید.
جوانه گندم چه کاری می تواند برایم بکند؟

جوانه گندم به عنوان یک مکمل غذا، مواد مغذی با ارزشی دارد. همچنین منبعی 
عالی از پروتئین گیاهی در کنار فیبر و چربی های سالم، منیزیم، زینک، تیامین، 

فولات، پتاسیم و فسفر است.
جوانه گندم سرشار از ویتامین E - یک ماده مغذی ضروری با خواص آنتی 
اکسیدانی- است. متخصصان بر این باورند که آنتی اکسیدان ها، مقدار رادیکال های 
آزاد در بدن را کاهش می دهند و تحقیقات نشان داده منابع طبیعی آنتی اکسیدان 

برای پیشگیری از بیماری ها بهتر هستند.
برخی متخصصان بر این عقیده اند که جوانه گندم، به تقویت سیستم ایمنی کمک 
می کند و باعث سالم ماندن قلب و سیستم قلبی عروقی می شود. محققان ادعا می 
کنند جوانه گندم می تواند موجب کاهش خطر بیماری های قلبی شود و به تثبیت 

وزن سالم کمک کند.
همچنین روغن جوانه گندم می تواند به کنترل سطح کلسترول کمک کند. اما 
هنوز شواهد کافی برای اثبات دیگر ادعاها از جمله محافظت از پوست در برابر پیری 
زودرس، کمک به فشار خون، کمک به عملکردهای مغزی یا کمک به هضم غذا 

وجود ندارد.
جوانه گندم و بذر کتان هر دو، به حفظ سلامت قلب در خانم های یائسه کمک می 
کنند. برخی تحقیقات نشان داده جوانه گندم می تواند به از بین رفتن علائم یائسگی 

نیز کمک کند اما برای اثباتش همچنان به تحقیقات جامع تری نیاز است.
آیا عوارض جانبی هم دارد؟

افرادی که به مشکل عدم تحمل گلوتن مبتلا هستند و یا به گلوتن آلرژی دارند بهتر 
است از خوردن جوانه گندم بپرهیزند چون حاوی گلوتن است.

افرادی هم که برنامه غذایی شان کم کربوهیدرات است، باید در مقدار استفاده 
خود از جوانه گندم دقت کنند. چون یک فنجان جوانه گندم حاوی حدود 6۰ گرم 

کربوهیدرات است.
روغن جوانه گندم سرشار از تری گلیسیرید است. افرادی که به بیماری قلبی مبتلا 
هستند و آن هایی که در خطر ابتلا به بیماری های قلبی قرار دارند، باید مواظب مقدار 
استفاده خود از این روغن باشند چون مقدار بالای آن می تواند روی سلامتشان تاثیر 
بگذارد. اگر از بیماری خاصی رنج می برید بهتر است قبل از استفاده، با پزشک خود 

صحبت کنید.

یکی از قدیمی ترین محصولات زراعی موجود در این کره ی خاکی که بیش از 6۰۰۰ 
سال است انسان ها از آن استفاده می کنند، خرما است؛ اما علم و تغذیه ی مدرن 
تازه به این پرداخته تا خواص این میوه ی بهشتی برای سلامتی ما را مورد بررسی قرار 

دهد. با ما همراه باشید... 
بیش از ۲۰۰ نوع خرما در سراسر جهان رشد می کند که البته همه ی این ها ممکن 
است در سوپرمارکت محله ی شما وجود نداشته باشد، اما برای کسب اطلاعات بیشتر 
درباره اینکه چرا باید بیشتر از این میوه های خوشمزه در رژیم غذایی خود استفاده 

کنید، مطلب زیر را مطالعه کنید. 
فواید خرما برای سلامتی

۱- بسیار مغذی
خرماها به دلیل مزه ای که دارند، تنها یک ماده ی غذایی شیرین ساده تلقی 
نمی شوند، بلکه آن ها یک منبع غنی از بسیاری از مواد مغذی هستند و حاوی فیبر 
نیز می باشند. در واقع ۱۰۰ گرم خرما که حدود 4 تا ۵ عدد از آن می باشد، ۱۸ درصد 

فیبر مورد نیاز روزانه ی ما را تأمین می کند.
همین مقدار خرما )۱۰۰ گرم( ۲۰ درصد پتاسیم، ۱۸ درصد مس و ۱4 درصد 
منیزیم مورد نیاز روزانه ی ما و مقدار قابل توجهی از آهن و کلسیم که مواد غذایی 

بسیار لازم برای استخوان ها و خون ما هستند را تأمین می کند.
علاوه بر این، خرما حاوی منابع خوبی از ویتامین ها آ، ب ۵، ب 6، فولات یا همان 

ب ۹، نیاسین یا همان ب ۳ است.
۲- خواص آنتی اکسیدانی

یک مطالعه که در سال ۲۰۰۵ انجام شد نشان داد که خرما در مقایسه با دیگر 
میوه های خشکِ متداول حاوی پولی فنل )یک نوع آنتی اکسیدان بسیار قوی( 
بیشتری است. تحقیقات نشان داده است که پُلی فنل ها به پیشگیری از بیماری های 
تحلیل برنده مانند بیماری های قلبی، سرطان، پوکی استخوان و انواع دیابت کمک 

می کنند.
3- کنترل دیابت

در یک مطالعه نشان داده شد که مصرف خرما به کنترل سطح قند و چربی های در 
گردش خون بیماران دیابتی کمک می کند.

این نتیجه جالب است زیرا خرما کربوهیدرات و قندهای طبیعی زیادی دارد. مواد 
غذایی شیرین می توانند باعث افزایش سریع قند خون شوند که این برای افراد مبتلا 
به دیابت خطرناک است. محققان مقایسه کردند چه مصرف خرما همراه با وعده های 

غذایی و چه به تنهایی میزان قند خون را به طور ناگهانی افزایش نمی دهند.
مطالعه ای دیگر نشان داد که عصاره ی میوه ی خرما جلوی بدتر شدن نوروپاتی 

دیابتی را می گیرد.
4- سلامت جنسی

خرما از زمان های قدیم به طور سنتی برای افزایش توان جنسی استفاده می شد. 
یکی از روش های بسیار خوب توصیه شده برای افزایش توانایی جنسی این است که 
یک مشت خرما را به مدت یک شب در شیر بز خیسانده و صبح آن را به خوبی با کمی 
هل و عسل مخلوط کرده و میل نمایید. این دستورالعمل از نظر علمی ثابت نشده 

است اما ارزش امتحان کردن را دارد و مصرف آن جای نگرانی ندارد.

جالب است، در تحقیقات مشخص شده است که گرده ی حاصل از گل های نخل 
خرما موجب افزایش میزان باروری در مردان و افزایش تعداد اسپرم ها می شود. این 
اثر در میوه ی خرما یافت نشده، اما تحقیقات نشان می دهد که در کل خرما موجب 

کاهش میزان ناباروری می شود.
5- عملکرد روده و سرطان

در یک مطالعه ی دانشگاهی در مورد سلامت روده از نظر سرطان تحقیقی انجام 
شد. بدین ترتیب که در یک گروه از داوطلبان به مدت سه هفته هر روز حدود ۵۰ 
گرم خرما مصرف شد. در این زمان حرکات تناوبی روده ای آن ها بهتر شد و عوامل 
شیمیایی حاصل از گوارش که موجب ایجاد سرطان می شود، در آن ها به مقدار قابل 

توجهی کاهش یافت.
محققان معتقدند که میزان فیبر بالا و پلی فنل های موجود در خرما از عملکرد 
سلامتی فلور روده محافظت کرده و در نتیجه موجب کاهش خطر ابتلا به سرطان 

کولورکتال می شود.
مطالعات دیگر همچنین نشان داده است که برخی از ترکیبات طبیعی موجود در 

خرما، اثرات ضد توموری و ضد سرطانی دارند.
6- سلامت قلب

تحقیقات نشان داده است که مصرف خرما موجب کاهش چربی های خون و 
استرس اکسیداتیو در بدن می شود. این خواص خرما به پیشگیری از گرفتگی عروق 
که موجب بیماری های چون سکته، حملات قلبی و انوریسم می شود، کمک می کند.

7- بارداری
تحقیقات دانشگاه علم و صنعت اردن نشان داد زنان بارداری که در 4 هفته ی آخر 
بارداری شان روزانه 6 عدد خرما می خوردند، نتایج بهتری را در طول درد زایمان و 

وضع حملشان تجربه کردند.
زنانی که خرما می خوردند، در مقایسه با زنانی که خرما نمی خوردند:

* دهانه ی رحمشان هنگام ورود به بیمارستان بازتر بود
* غشای اطراف جنین تناسب بهتری داشت

* ۹6 درصد درد زایمان خودبه خودی داشتند که در گروهی که خرما مصرف 
نمی کردند، این آمار 7۹ درصد بود

* مقدار مصرف داروهای پروستین و اکسی توسین کمتر بود
* زمان اولین مرحله ی درد زایمان نصف زمان گروهی بود که خرما نمی خوردند.

راه هایی برای مصرف بیشتر خرما
 خرماها میان وعده های بسیار خوشمزه ای هستند که انواع آن ها به صورت تازه 
و خشک در سوپرمارکت ها یافت می شوند. می توانید آن ها را مانند میوه در زمان 
میان وعده ها مصرف کنید. یکی دیگر از روش های مصرف خرما استفاده از آن در 
نوشیدنی هاست. می توانید از آن در اسموتی های مختلف استفاده کنید و یا مثلًا 
شیرخرما درست کرده و میل نمایید. یکی از بهترین کارها برای مصرف خرما خوردن 
آن به همراه نوشیدنی های گرم مانند چای و قهوه است. بدین ترتیب هم از فواید آن 

بهره می برید و هم یک جایگزین بسیار عالی برای قند و شکر دارید.
از خرما در تهیه ی غذاهای مختلف هم می توان استفاده کرد. مخلوط آن با برنج و یا 

تخم مرغ و برخی سالادها به خصوص در فصول سرد سال بسیار مفید است.

7دلیل خوب
 برای خوردن خرما
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مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم:

آماراعتیادوطلاقباسوادهاوشاغلانبالاست
مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم با بیان این که مهم ترین عامل بروز آسیب های 

اجتماعی مسائل فرهنگی است گفت: آمار اعتیاد و طلاق باسوادها و شاغلان بالاست. 
عطاء الدین قاسمی ظهر یکشنبه در نشست مشترک مسئولان استان و مدیران فرهنگی 
مناطق دهگانه قم که در اداره کل تبلیغات اسلامی استان برگزار شد اظهار کرد: آسیب های 

اجتماعی بعد از اشتغال مهم ترین مسئله کشور است.
وی با بیان این که مهم ترین عامل بروز آسیب های اجتماعی مسائل فرهنگی است گفت: 
تا مشکلات فرهنگی و اخلاقی و دینی حل نشود آسیب های اجتماعی حل شدنی نیست.

وی تأکید کرد: برخی ها تصور می کنند فقر و بیکاری عامل بروز آسیب هایی همچون 
طلاق و اعتیاد است در حالی آمار اعتیاد و طلاق باسوادها و شاغلان بالاست.

قاسمی با اشاره به سهل انگاری هایی که نسبت به باورها و اعتقادات دینی می شود، تأکید 
کرد: تا اخلاقیات به عنوان پایه روابط اجتماعی قرار نگیرد آسیب های اجتماعی درمان 
نمی شود، بنابراین تمام نهادهای تأثیرگذار به ویژه نهادهایی که مرجعیت دینی دارند باید 

در این زمینه اقدام کنند.
مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم با بیان این که پیامبر گرامی اسلام)ص( برای ترویج 
اخلاق اسلامی مبعوث شده است، گفت: دین ما دین محبت، دوستی و مهرورزی است و 
اگر این آموزه های دینی در عمل اجرایی نشود با سخنرانی و جلسات نمی شود اخلاقیات 
را تبیین کرد. وی با ابراز خرسندی از راه اندازی ۱۰ مرکز فرهنگی در محله های حاشیه ای 
قم توسط اداره کل تبلیغات اسلامی استان اظهار کرد: اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم 
در زمینه مقابله با آسیب های اجتماعی از طریق انسجام و هماهنگی ظرفیت های محله ای 
پیشقدم شده و ما دستگاه های اداری در محله ها را ملزم به همکاری با این طرح می کنیم.

قاسمی افزود: ۱۱ پایگاه اجتماعی سازمان بهزیستی، 4۰۰ پایگاه سلامت، مدارس، بسیج، 
کلانتری ها و... از ظرفیت هایی است که مدیران مراکز فرهنگی می توانند از آن ها استفاده 

کنند.
مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان قم  نیز راه اندازی مراکز فرهنگی 
دهگانه در محله های حاشیه ای شهر را اقدام مناسبی برای مقابله با آسیب های اجتماعی 
دانست و تاکید کرد: دادگستری کل استان قم از تمام ظرفیت های خود برای همکاری با 

مدیران مراکز فرهنگی استفاده خواهد کرد.
سعید کاویانی افزود: دادگستری کل استان و اداره کل تبلیغات اسلامی استان در 
زمینه های آموزشی تفاهم نامه همکاری دارند و می توان دامنه برنامه های آموزشی را در 

محله های حاشیه ای توسعه داد.
ساماندهی فعالیت های پراکنده و جزیره ای فرهنگی 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم  نیز در این نشست خواستار ساماندهی 
فعالیت های پراکنده و جزیره ای فرهنگی در این شهر شد. 

حسن مالکی نژاد اظهار کرد: فعالیت های فرهنگی در قم به صورت پراکنده و جزیره ای 
انجام می شود و جای خالی نهادی که بتواند این فعالیت ها را ساماندهی کند خالی است.

وی بر لزوم بررسی دقیق خروجی فعالیت موسسات فرهنگی تأکید کرد و افزود: بخشی از 
بودجه فرهنگی قم به موسساتی داده می شود که کارکرد ملی دارند. بودجه این موسسات 

باید از بودجه قم جدا شود.
مالکی نژاد از تدوین بانک اطلاعات فعالان فرهنگی شهر خبر داد و اظهار کرد: حمایت های 
فرهنگی شورای اسلامی شهر و شهرداری از فعالیت های فرهنگی بر اساس نیازها و اولویت ها 

و طرح های کاربردی انجام می شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم از راه اندازی مراکز دهگانه فرهنگی در 
محله های حاشیه ای را مورد تقدیر قرار داد و بر لزوم همکاری مدیران این مراکز و کمیسیون 

فرهنگی شورای اسلامی شهر تأکید کرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

تولید2۸7تنعسلدراستانقم
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از تولید ۲۸7 تن عسل در این استان خبر داد.

محمدرضا طلایی با اشاره به اجری طرح آمارگیری از زنبورستان های استان قم اظهار 
داشت: آمارگیری از زنبورستان های استان قم در اواخر مهرماه سال جاری همزمان 
با سراسر کشور در استان قم با همکاری معاونت بهبود تولیدات دامی، مدیریت جهاد 

کشاورزی شهرستان، کارشناسان پهنه و شرکت تعاونی زنبورداران انجام شد.
وی به نتایج این آمارگیری اشاره کرد و افزود: در سال ۹۵ تعداد ۱۸ هزار و ۲۳۹ کندوی 
عسل در استان قم وجود داشت که از این تعداد کندو میزان ۲۱۸ هزار ۵۰۰ کیلوگرم عسل 

و ۳/۹ کیلوگرم ژل رویال تولید شد.
وی بیان داشت: در سال ۹6 تعداد ۲۱ هزار و 7۵۳ کندوی عسل در استان قم آمارگیری 
شد که از این تعداد کندو میزان ۲۸6 هزار و ۹۰۲ کیلوگرم عسل و 66/7۹ کیلوگرم ژل 

رویال برداشت شده است.
طلایی با اشاره به اینکه بر اساس نتایج این آمارگیری میزان تولید عسل حدود ۳۱ درصد 
و تولید ژل رویال ۱7 برابر شده است، ادامه داد: تعداد 74۰ کندو در قسمت زنبورستان 
های ناشناس قرار گرفته و حدود ۱6۰۰ کندو در زمان آمارگیری در استان های دیگر 
مستقر بوده اند. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به موارد تاثیر گزار در افزایش تولید عسل و ژل رویال در سال جاری، خاطر نشان 
کرد: برگزاری کلاس و کارگاههای آموزشی مکرر توسط اساتید بر جسته کشوری، افزایش 
میزان بارندگی سال زراعی گذشته، افزایش سطح زیر کشت کلزا، پیگیری این معاونت 
به منظور مرتفع شدن بخشی از مشکلات شرکت تعاونی زنبورداران با صندوق حمایت 
از توسعه زنبورداری کشور، معرفی زنبورداران استان به منظور بهره مندی از تسهیلات 
سرمایه در گردش مناطق محروم، ارتباط مطلوب تر مجموعه مدیریت حال حاضر شرکت 
تعاونی زنبورداران با مدیریت امور طیور و مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان و تاثیر مثبت 
فعالیت کارشناسان پهنه در این زمینه از جمله عوامل تاثیرگذار در افزایش تولید می باشد.

طلایی با اشاره به طرح های مصوب اقتصاد مقاومتی و اشتغال زایی معاونت بهبود تولیدات 
دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، تصریح کرد: افزایش تعداد کندوهای زنبورعسل به 
میزان ۲ هزار عدد در سال جاری بوده که همان گونه که اشاره گردید تعداد کندوها نسبت 
به سال قبل حدود ۳ هزار و ۵۰۰ عدد افزایش داشته و با توجه به اینکه بر اساس نرم های 
موجود هر 4۰ کندو زمینه اشتغال یك نفر را فراهم می نماید، این میزان افزایش کندو برای 

۸۵ نفر اشتغال ایجاد کرده است.

ارتقای کیفیت و شناخت بوم و فرهنگ بازارهای جهانی

راهبردصنایعکوچکقم
مدیر عامل شرکت شهرك های صنعتی قم ارتقای کیفیت کالای تولید داخل و شناخت 
صحیح بوم و فرهنگ بازارهای جهانی را از سیاست های اصولی صنایع کوچك استان 

هنوان کرد.
به امیر طیبی نژاد در این رابطه اظهارداشت: در آغاز دولت تدبیر و امید بیشتر برنامه ریزی 
های صنعتی و سیاست ها بر روی پیش تولید متمرکز شده بود به گونه ای که حق بهره 
برداری زمین های شهرك های صنعتی به صورت ۱۰ درصد تخفیف و یک سال تنفس در 
اختیار به متقاضیان و سرمایه گذاران قرار گرفت. وی با اشاره به ارایه تسهیلات رونق تولید 
از سال ۱۳۹4 و تلاش برای بهره مندی همه تولیدکنندگان گفت: طی سالهای بعد و بر 
اساس زمانبندی صورت گرفته  فارغ از مرحله پیش تولید در حین انجام تولید نیز، تولید 
کنندگان در قالب ارائه تسهیلات و مشاوره های صنایع کوچك و تسریع در پیاده سازی مدل 

توسعه خوشه های کسب وکار، مورد حمایت قرار گفتند.
طیبی نژاد با بیان این که از سال ۱۳۹۵، ارتقای کیفیت کالاهای تولیدی و همچنین 
شناخت بوم و فرهنگ بازار و بازارهای جهانی به عنوان یك اصل مورد توجه قرر گرفت 
خاطرنشان ساخت: سیاست های رونق تولیدی در دستور کار و پیگیری قرار گرفت و 
در کنار ایجاد فضای مناسب برای ارائه تسهیلات در قالب سایت بهین یاب امر بازاریابی 

صادارات و فروش کالاها و بالارفتن کیفیت در دستور کار قرار گرفت.

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم :

مبارزهباموادمخدربایدبهوظیفهاجتماعی
همگانیتبدیلشود

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: مبارزه با مواد مخدر باید به 
وظیفه  اجتماعی تمام اقشار جامعه تبدیل شود. 

ابوالفضل شریفی صبح دیروز در کارگاه آموزش پیشگیری از اعتیاد که در پردیس فارابی 
دانشگاه تهران ویژه اساتید و نخبگان دانشگاهی برگزار شد، این مجموعه را یکی از بهترین 
دانشگاه های استان قم دانست و اظهار کرد: این دانشگاه هم از لحاظ علمی و هم ورود به 
مسائل اجتماعی سرآمد است که از این بابت به مسئولان و دانشجویان این دانشگاه باید 
تبریک  گفته و از زحمات آنها برای تحقق این شرایط تقدیر کنیم. وی با تاکید بر اینکه نفوذ 
کلام اساتید دروس تخصصی بر دانشجویان بیشتر است، بیان و تبیین مسائل اجتماعی 
از زبان این اساتید برای دانشجویان را بسیار موثرتر خواند و اذعان کرد: نیاز فعلی جامعه 
است که تمامی اقشار سهم خود را برای کاهش آسیب ها با اجتماعی کردن امر مبارزه با 
مواد مخدر ادا کنند. دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم اضافه کرد: برای 
انجام این مهم، دسترسی به دانش اعتیاد برای کاهش این آسیب اجتماعی حال حاضر 
کشور ضروری است و طرح »پیام« را با تدبیر مسئولان وزارت علوم و ستاد مبارزه با مواد 
مخدر در پردیس فارابی اجرایی می کنیم. وی با بیان اینکه برای مقابله با اعتیاد لازم است 
که دانشگاهیان ورود علمی به مساله داشته باشند گفت: شرایط برای حمایت ستاد مبارزه 
با مواد مخدر از پایان نامه های دانشجویی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری با بیش از 
۲۰۰ عنوان کلی فراهم شده است که امیدواریم اساتید به این موضوع نیز عنایت داشته و 
مسئولان اجرایی را برای تسریع در کاهش آسیب ها یاری کنند. شریفی با تاکید بر اینکه 
باید فاصله بین دانشجو و اساتید کم شود تا از راه تعامل و گفت وگوی دانشجویان با اساتید 
به مسیر درست زندگی رهنمون شوند خاطرنشان کرد: تشکل های دانشجویی نیز باید 
تشویق و ترغیب شوند تا به بحث آسیب های اجتماعی و تلاش برای کاهش آن ورود کنند.

همه روزه میلیون ها کاربرِ فضای مجازی، با حجم گسترده 
ای از اخبار غیر رسمی منتشر شده در این فضا رو برو می 
شوند؛ اخباری که ممکن است به گمراهی آنان منجر شود. 
برای مقابله با این آسیب، فرهنگ سازی در خصوص نحوه 
استفاده از فضای مجازی و تلاش رسانه های رسمی برای 

شفافیت هر چه بیشتر، می تواند موثر واقع شود. 
فضای مجازی به عنوان یک ابزار مدرن ارتباطی امروزه 
میلیون ها کاربر دارد؛ کاربرانی که هر روزه با حجم زیادی 
از اخبار غیر رسمی منتشر شده در این فضا روبرو هستند و 
عدم شفافیت اطلاعات آنان را گمراه می سازد. برای جلوگیری 
از گمراهی کاربران در تشخیص اخبار درست از نادرست در 
فضای مجازی اما راهکارهایی از جمله اطلاع رسانی به موقع و 
شفاف از سوی رسانه های رسمی و فرهنگ سازی و آموزش 
به جامعه در خصوص نحوه استفاده از فضای مجازی را باید 

مد نظر قرار داد.
به باور کارشناسان، راهکار مقابله با آسیب های فضای مجازی 
حذف این فضا و برخورد سلبی با آن نیست بلکه باید هر چه 
بیشتر در خصوص چگونگی استفاده از فضای مجازی در جامعه 

فرهنگ سازی شود. 
اجتماعی،  شناس  آسیب  و  روانشناس  ابهری«  »مجید 
»حسن بشیر« مدرس علوم ارتباطات دانشگاه امام صادق )ع(، 
»سید وحید عقیلی« استاد علوم ارتباطات دانشگاه آزاد اسلامی 
و »سعید معیدفر« جامعه شناس، در گفت وگو با پژوهشگر 
ایرنا به تحلیل ماهیت فضای مجازی و بیان راهکارهای استفاده 
درست از این فضا برای کاهش آسیب های ناشی از آن، از جمله 
آسیب انتشار اخبار کذب و دروغین در شبکه های مجازی 

پرداختند.
  ابهری: بسترسازی را فراموش نکنیم

قبل از ورود هرگونه فناوری به یک جامعه باید بسترهای 
فکری، فرهنگی و کاربردی آن فناوری برای خانواده ها، کودکان 
و نوجوانان فراهم شود و نهادهای متولی این بسترها را آماده 

سازی کنند. درغیر این صورت بعید نخواهد بود که عوارض 
و آسیب های فناوری های جدید خیلی بیشتر از فایده آنها 
باشد. در کنار بستر سازی، شفافیت در اطلاع رسانی رسانه 
های رسمی نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است زیرا در غیبت 
اخبار واقعی در رسانه ها، شایعه و اخبار کذب در فضای مجازی 

جان می گیرد. 
امروزه شبکه های اجتماعی به عنوان ابزارهای نامحدود 
اطلاع رسانی، وسیله پخش اخباری شده اند که درستی یا 
نادرستی آنها به آسانی قابل تشخیص نیست. از این رو کندی 
و تعلل رسانه های داخلی در انعکاس خبرها و نبود شفافیت در 
بازتاب های خبری، می تواند فرصتی باشد تا برخی افراد یا گروه 
ها با استفاده از شبکه های های اجتماعی که ابزارهای قدرتمند 
اطلاع رسانی هستند، اخبار نادرست و شایعه های سیاسی، 

اجتماعی و ... را گسترش دهند.
اطلاع رسانی سریع و ارایه اخبار معتبر از طریق رسانه های 
رسمی به مردم تا اندازه زیادی می تواند در کوتاه مدت جلوی 
افتادن جامعه در دام شایعات و اخبار نادرست فضای مجازی را 
بگیرد. در بلند مدت اما، برای مقابله با خبرهای کذب در فضای 

مجازی باید فرهنگ سازی صورت گیرد. 
فرهنگ مطالعه، گوش کردن خبر، تفسیر و نقد باید در میان 
مردم تقویت شود. در این مسیر رسانه ها وظیفه دارند اخبار و 
تفسیرهای به موقع و درست را در اختیار مخاطبان قرار دهند 
تا از مراجعه مخاطب به منابع دست چندم پیشگیری شود. 
فرهنگ سازی در زمینه ی چگونگی استفاده از فناوری های 
ارتباطی و اطلاع رسانی، بویژه در نسل جوان، راهکار دیگر 
رویارویی با شایعات فضای مجازی است. پیش از ورود هر نوع 
فناوری به جامعه، نخست باید فرهنگ استفاده و کاربرد آن 

شکل گیرد. 
رسانه ها، خانواده ها و نهادهای آموزشی باید شیوه درست 
استفاده از وسایل ارتباطی نوین از جمله شبکه های اجتماعی 
را به افراد جامعه، بخصوص جوانان، آموزش دهند تا از پخش و 

گسترش شایعه یا بدآموزی و رفتارهای ناهنجار دیگر جلوگیری 
شود.

 بشیر: اهمیت افزایش سواد رسانه ای 
به نظر می رسد، ما هنوز فلسفه فضای مجازی را به شکل 
جدی درک نکرده و امکانات آن را به خوبی شناسایی نکرده 
ایم. فضای مجازی بیش از آنکه بر علیه جامعه باشد، چنانچه در 
جامعه فرهنگ سازی شود و سواد رسانه ای به شکل جدی و 
عمیق گسترش یابد، می تواند به یک اهرم مفید و توسعه محور 
تبدیل شود. متاسفانه در این زمینه نه صداوسیما اقدام قابل 
دفاعی داشته است و نه به طور کلی نهادها و سازمان هایی که 
به نحوی در ارتباط با فرهنگ سازی در جامعه مسوولیت دارند. 
فضای مجازی اگرچه مجازی اما یک واقعیت است که در 
شرایط کنونی جهان، از واقعیت عینی و فیزیکی فراتر رفته 
و در حال بلعیدن فضای فیزیکی است. راهکار حل چالش 
های فضای مجازی در دوره گذار، برخورد سلبی به معنای 
کنترل دقیق یا حذف کامل این فضا در شرایط کنونی نیست. 
باید جامعه را در این زمینه آموزش داد که چگونه از این فضا 
استفاده کند. تاکید می کنم افزایش سواد رسانه ای و آموزش 
آن به مردم به شکل جدی از طریق رسانه ملی، رسانه های 
خصوصی،  سازمان های فرهنگی و همه آنانکه دغدغه حفظ 
جامعه از سقوط در تباهی را دارند، از مهمترین کارهایی است 

که در این زمینه باید انجام گیرد.
عقیلی: علت رجوع مردم به فضای مجازی

اگر راه اطلاع رسانی بسته شود یا رسانه ها به نیاز خبری 
مخاطب در مورد یک رویداد پاسخ درست ندهند، زمینه های 
بروز اخبار غیرواقعی و شایعه تقویت می شود. وقتی مردم پاسخ 
سوال های خود در مورد یک رویداد را از رسانه ها نگرفته 
باشند، به دنبال یافتن پاسخ به منابع غیر رسمی اعتماد می 
کنند و هر پاسخی را می پذیرند. در این شرایط، شایعه و اخبار 
غیرواقعی بین مردم به وجود می آید و رونق می گیرد. بی 
اعتباری منابع خبری و سطح پایین اعتماد عمومی به رسانه 

های رسمی در جامعه، دلیل دیگر روی آوردن مردم به منابعی 
چون فضای مجازی است. در شرایطی که مردم به رسانه های 
مرجع بی اعتماد باشند، خبرهایی را که از آن می شوند، تایید 
نمی کنند و به شایعات فضای مجازی روی می آورند. بنابر این 
اعتبار مرجع و اعتماد جامعه به منبع خبری، در این زمینه از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. بسیار مهم است که با مدیریت 
از ساخته شدن شایعات در فضای مجازی  اخبار،  صحیح 
جلوگیری کنیم. در این مسیر مدیران خبر در خبرگزاری ها، 
صدا و سیما و مطبوعات باید به گونه ای اخبار را مدیریت و 
منتشر کنند که ضمن رعایت منافع و امنیت ملی، ابهامی را 
برای جامعه در مورد رویدادهای گوناگون داخلی و بین المللی 
باقی نگذارند. این رویکرد مستلزم آگاهی و شناخت درست 
مدیران خبر است. آنان نباید هر خبری را خط قرمز و نافی 
منافع و امنیت ملی تلقی کنند. رسانه ها باید در انتقال اخبار 
سریع و شفاف عمل کنند و در مورد رویدادها به گونه ای به 
مردم توضیح دهند که بستر رجوع مردم به منابع غیر معتبر و 

ایجاد شایعه فراهم نشود.
 معیدفر: برخورد سلبی بی فایده است

های  شبکه  جمله  از  اینترنتی  های  فناوری  روزها  این 
مجازی مانند دیگر امکانات رفاهی، بخشی از زندگی مردم 
شده و برخورد سلبی با آنها و داد و فریاد در مورد آسیب زا 
بودن آنها بی فایده است. به جای دامن زدن بر نگرانی ها در 
مورد آسیب های فضای مجازی باید فرهنگ مصرف گرایی، 
اشاعه بی هویتی و زوال نخبگان را کنترل کنیم و از نظرات 
آسیب شناسان و نخبگان در امور اجتماعی استفاده کنیم. امور 
اجتماعی باید به متولیان و کارشناسان این امور سپرده شود و 

فضا برای فعالیت نخبگان اجتماعی گشوده تر شود.
در خصوص  که  شود  داده  فرصت  این  نخبگان  به  باید 
مسایل اجتماعی فعالیت داشته و اظهار نظر کنند نه اینکه 
هیچ کسی حرف آنان را گوش ندهد و صدای آنان به جایی 
نرسد. صحبت کردنِ صرف در مورد آسیب های فضای مجازی 
امری بی فایده است. خواه یا ناخواه جامعه به صورت انفعالی 
با فناوری های جدید رو به رو شده است و تنها راه مدیریت 
این تغییرات و کنترل آسیب دستاوردهای جدید، استفاده از 
نظرات کارشناسی افراد اهل فکر، معتمد، نخبه و تاثیرگذار 
است. رویارویی با فضاسازی ها و اخبار نادرست در شبکه 
های مجازی، بی شک نیازمند حاکم شدن روندی منطقی 
در مدیریت اخبار و اطلاع رسانی در فضای رسانه ای کشور 
است. رسانه های داخلی باید بتوانند با تکیه بر اخلاق حرفه 
ای و الزامات کار رسانه ای، به دنبال کشف حقیقت و انتقال 
اخبار درست به مردم در مورد رویدادها باشند؛ چراکه عملکرد 
نادرست رسانه های فراگیر بر بی اعتمادی جامعه نسبت به 

آنها دامن می زند. 
اطلاع رسانی اشتباه، سهل انگاری در کار رسانه ای، انسداد 
اطلاعاتی، کندی عملکرد یک رسانه و غیر مسوول بودن رسانه 
ها در قبال آگاه سازی جامعه، همه و همه منجر به بی اعتباری 
منابع خبری و رجوع مردم به منابع غیرمعتبر می شود. از سوی 
دیگر بالا بردن دانش عمومی جامعه در خصوص نحوه استفاده 
از فضای مجازی و آگاه سازی جامعه برای تشخیص اخبار 
درست از نادرست در فضای مجازی نیز وظیفه ای بر دوش 

متولیان امور فرهنگی است.

در گفت وگوبا کارشناسان حوزه ارتباطات اجتماعی بررسی شد 

فضای مجازی و راهکارهای کاهش گمراهی کاربران 



رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ تاکید کرد: در ۸ ماهه سال جاری ۱۵ تن انواع مواد 
مخدر کشف و 47 باند قاچاق مواد افیونی منهدم شده است. 
به گزارش ایلنا, سرهنگ محمد بخشنده گفت: با انجام 
اقدامات اطلاعاتی در زمینه شناسایی نقاط آلوده در شهر 
تهران، طرح برخورد با خرده فروشان و توزیع کنندگان مواد 
افیونی همچنین جمع آوری معتادان متجاهر از سطح شهر 
را با اولویت درخواست مردم از ابتدای سال جاری به طور 
مستمر به اجرا درآورده که با اجرای آن به صد درصد اهداف 

مورد نظرمان رسیده ایم.
باندهای  انهدام  این طرح ها، هدف  اجرای  افزود: در  وی 
قاچاق موادمخدر، برخورد و مبارزه با توزیع کنندگان مواد 
مخدر صنعتی و سنتی در پاتوق ها و جمع  آوری معتادان 
متجاهر از سطح محلات تهران بود که با اقدام اطلاعاتی و 
عملیات های مختلف در این زمینه در ۸ ماهه نخست سال 
جاری 47۵ قاچاقچی که به صورت گسترده فعالیت می کردند 

را دستگیر کردیم و در اختیار مقام قضائی قرار دادیم.
انتظامی  فرماندهی  مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس  رئیس 
تهران بزرگ با بیان اینکه تمام تلاش پلیس در رسیدن به 
امنیت پایدار در جامعه است، به همکاری خوب شهروندان در 
رسیدن به این مهم اشاره و اظهار داشت: درزمینه مبارزه با 
مواد مخدر به خصوص فروشندگان مواد افیونی تاکنون ۲4۸ 
مرحله طرح در ۱4۰ نقطه از نقاط آلوده شهر تهران با اطلاع 
رسانی شهروندان و اقدامات اطلاعاتی اجرا و حدود ۱۲ هزار 
توزیع کننده دستگیر شدند که تعداد زیادی از خرده فروشان 
دستگیر شده تکراری بوده و از آنان بیش از یک تن و ۵۰۰ 

کیلوگرم انواع مواد مخدر کشف شده است .
بخشنده افزود: طرح برخورد با فروشندگان مواد مخدر ادامه 
دارد و عزم خود را جزم کرده ایم تا نقاط آلوده سطح تهران را 

به طور کامل پاک سازی کنیم.
وی از شهروندان خواست که هر نقطه آلوده ای که در محله 
خود مشاهده می کنند را از طریق مرکز فوریت های پلیسی 
۱۱۰ اطلاع رسانی کنند و مطمئن باشند با مجرمتن برخورد 

قانونی خواهد شد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ اضافه کرد: در چند سال گذشته بیش از ۳۵۰ نقطه در 
سطح شهر تهران به عنوان نقطه آلوده مطرح بوده است و هم 
اکنون می توانیم ادعا کنیم که با اجرای این طرح ها ۸۰ درصد 
از نقاط آلوده،پاک سازی کامل شده و ۲۰ درصد از آنان باقی 

مانده که در حال پاک سازی است.
بخشنده با اشاره به اینکه کشفیات پلیس پایتخت در سال 
جاری تاکنون قریب به ۱۵ تن مواد مخدر بوده و در این رابطه 
47 باند منهدم شده است، تصریح کرد: این طرح یکی از 
بهترین طرح هایی بوده که در چند سال اخیر به اجرا درآمده 
است و اقدام امروز هم کاری پیوسته است که قطعا به نتایج 

بهتری خواهد رسید.

فرمانده یگان حفاظت از جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 
با بیان اینکه 6۰ تا 7۰ درصد آتش سوزی در جنگل ها سهوی 
است، گفت: تاکنون ۳7 نفر را که باعث تخریب و ایجاد حریق در 
جنگل ها شده اند؛ دستگیر و به دستگاه قضایی تحویل داده ایم. 

سرهنگ قاسم سبز علی درباره حریق های صورت گرفته در 
اراضی جنگلی از ابتدای سال تاکنون گفت: در 7 ماهه اخیر در 
سراسر کشور ۱464 فقره در مساحت 7۳۳6 هکتار آتش سوزی 
صورت گرفته که 7۵ تا ۸۰ درصد این آتش سوزی ها سطحی 
و پوشش کف بوده است و با عملیات  های مقدماتی اصلاحی 
قابل بازگشت است. وی درباره آتش سوزی های مکرر در استان 
گلستان گفت: جنگل های استان گلستان یک مورد استثناء 
هستند، چراکه در شرق استان مازندران قرار گرفته اند و وزش باد 
گرم موسمی در این منطقه باعث افزایش حریق در این مناطق 
می شود، البته این حریق ها نیز اطفاء شده و در مواردی که 
صعب العبور بود نیز با استفاده از بالگرد توانستیم عملیات اطفاء را 
انجام دهیم. خوشبختانه  در حریق هایی که در جنگل های کشور 
صورت گرفته، جنگل ها به صورت کامل از بین نرفته است البته 

دچار آسیب دیدگی شده، اما به صورت کامل نیست.
او با بیان اینکه بیش از 6۰ تا 7۰ درصد آتش سوزی ها سهوا و 
براساس سهل انگاری است، تصریح کرد: گاهی اوقات کشاورزان 
برای آماده کردن زمین برای کشت بعدی زمین را آتش می زنند 
که در اغلب موارد دیگر نمی توانند آن را مهار کنند و باعث ایجاد 
آتش سوزی گسترده می شود، البته قانونگذار این کار را ممنوع 
کرده، اما کشاورزان به آن توجهی ندارند. همچنین در جنگل های 
شمال کشور نیز دپوی زباله و پسماند انجام می شود که در تلاش 

هستیم ممنوعیت ورود زباله و پسماند را ایجاد کنیم.
سرهنگ سبزعلی با اشاره به اینکه در خصوص تعمیر و تجهیز 
وسایل و لوازم اطفای حریق جنگل ها اقداماتی صورت گرفته 
است، تصریح کرد: با توجه به وسعت ۱۳۵ میلیون هکتار اراضی 
ملی در کشور بضاعت ما برای وسعت این همه اراضی  سرزمینی 

کفایت نمی کند.
فرمانده یگان حفاظت از جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور با 
بیان اینکه در دوره قبل تامین اعتبارات لازم صورت گرفته است، 
گفت: در این دوره نزدیک به ۲6۰ دستگاه خودور خریداری شده 
و همچنین بیش از ۲۰۰ دستگاه خاموش کننده آتش که هر 
کدام حدود ۲۰۰ میلیون تومان قیمت دارد خریداری شده است.

وی افزود: همچنین بیش از ده میلیارد تجهیزات انفرادی و 
گروهی تهیه و به استان ها تحویل داده شده است. راه اندازی 
برای  لازم  اعتبارات  پیش بینی  و  حریق  اطفای  پایگاه های 
راه اندازی پایگاه اطفای حریق در سایر استان ها از دیگر اقدامات 
بوده است و در بعضی از استان ها مانند گیلان و گلستان این 

پایگاه ها راه اندازی و در برخی دیگر در دست احداث است.
سرهنگ سبزعلی تصریح کرد: در حقیقت استان های حساس 
و بحرانی هدف گذاری و مشخص شده اند تا پایگاه های اطفای 
حریق در آنها راه اندازی شود، اما با توجه به وسعت سرزمینی نیاز 

داریم اعتبارات بیشتری در این زمینه پیش بینی شود.
فرمانده یگان حفاظت از جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 
درباره تخریب و تصرفات اراضی ملی نیز گفت: اقدامات گشتی 
و مراقبتی را در این زمینه افزایش دادیم. همچنین هماهنگی با 
محاکم قضایی برای رسیدگی هرچه سریعتر پرونده های اینها 
صورت گرفته است. در موضوع تخلفات نزدیک به ۳۰ هزار 
پرونده در سال تشکیل می دهیم و 6۰ تا 7۰ درصد این پرونده ها 
مربوط به تصرفات  زمین است و حدود ۱۸ تا ۲۰ هزار هکتار 

سالانه رفع تصرف می شود.
وی خاطرنشان کرد: در زمینه مقابله با قاچاق چوب و قطع 
درختان جنگلی نیز هدفگذاری کرده ایم و سعی شده تا در این 
رابطه هماهنگی و تعاملات با نیروی انتظامی صورت بگیرد. 
همچنین اقدامات مراقبتی در داخل جنگل ها را افزایش دادیم و 
در آینده نیز برنامه هایی برای جلوگیری از نابودی گیاهان کوهی 

داریم.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی تهران بزرگ خبرداد

انهدام۴7باندقاچاقموادافیونیدرهشتماههگذشته
فرمانده یگان حفاظت از جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور  خبرداد

بازداشت37نفربهدلیلتخریبوآتشزدنجنگلها

رییس کلانتری ۱۰۳ گاندی خبر داد 

کشف۴قبضهسلاحغیرمجاز
 رییس کلانتری ۱۰۳ گاندی از کشف آلات و ادوات مختلف مجرمانه در منزلی در 
خیابان گاندی خبر داد.   سرهنگ فرهاد حیدری اظهار داشت: حسب اطلاع از این 
که فردی مجرد در یکی از منازل خیابان گاندی محل سکونت خود را پاتوقی برای 
ارتکاب اعمال مجرمانه قرار داده است، عوامل عملیات کلانتری با اخذ دستور مقام 
محترم قضایی وارد مکان شدند.  وی ادامه داد: در بازرسی از منزل تعداد 4 قبضه سلاح 
غیرمجاز شکاری، مقادیری مشروبات الکلی و مواد مخدر، تعدادی فشنگ های شکاری 
و جنگی و ۵ دستگاه گوشی مسروقه کشف شد.   سرهنگ حیدری در خاتمه اشاره 
داشت در اجرای رویکرد جامعه محوری پلیس گشت های کلانتری و عوامل عملیات در 
طول ساعات شبانه روزی در محلات محدوده کلانتری فعال و آماده دریافت گزارشات 

مردمی و مقابله با مجرمان است.

گلفروشانبهدانشآموزانبهدامافتادند
رئیس کلانتری ۱۵۳ شهرک ولیعصر)عج( گفت: سوداگران مرگ که در میان دانش 

آموزان ماده مخدر ماری جوآنا )گل( توزیع می کردند توسط پلیس دستگیر شدند.
سرهنگ شریفی رئیس کلانتری ۱۵۳ شهرک ولیعصر)عج( اظهار کرد: در پی تماس 
تلفنی تعدادی از شهروندان با کلانتری در خصوص فروش مواد مخدر حوالی چند 
مرکز آموزشی توسط دو نفر جوان باخودروی پراید موضوع در دستور کار قرار گرفت 
و بلافاصله تیم عملیات کلانتری به صورت نامحسوس شروع به رصد جغرافیای جرم 

کردند.
وی افزود: تیم عملیات در یک عملیات غافلگیرانه موفق به دستگیری توزیع کنندگان 

مواد مخدر در خیابان و کشف مقادیری انواع مواد مخدر شدند.

فرمانده انتظامی شرق استان تهران از کشف بیش از 
سه هزار لیتر آبمیوه نیروزا غیر بهداشتی و ۵۰ هزارعدد 

قهوه و نسکافه تقلبی در ورامین خبر داد. 
سردارعبدالرضا ناظری گفت: در پی اخبار رسیده 
مبنی بر اینکه افراد سودجو در کارگاهی در شهرستان 
ورامین اقدام به تولید قهوه و آبمیوه با مارک تقلبی می 
کنند موضوع در دستور کار فرمانده انتظامی شهرستان 
ورامین قرار گرفت. وی در ادامه افزود: ماموران انتظامی 
با انجام کار اطلاعاتی و شگردهای پلیسی مکان مورد 
نظر را در "ریحان آباد" ورامین شناسایی کردند. این 
مقام ارشد انتظامی گفت: پس از اخذ مجوز از دستگاه 
قضائی، ماموران انتظامی شهرستان ورامین به کارگاه 

مورد نظر اعزام و متهم را در حال ساخت قهوه و آبمیوه 
های تقلبی دستگیر کردند. وی افزود: در بازرسی از 
غیر  نیروزای  آبمیوه  لیتر  هزار  سه  از  بیش  کارگاه 
بهداشتی و ۵۰ هزارعدد قهوه و نسکافه تقلبی کشف 
شد. فرمانده انتظامی شرق استان تهران گفت: پس از 
بازرسی های تکمیلی از محل یک قبضه سلاح کلت 
کمری و تعدادی فشنگ جنگی به همراه دو دستگاه 
بی سیم که به طرز ماهرانه ای در کارگاه جاسازی کرده 
بود نیز کشف شد. سردار ناظری در پایان اظهار داشت: 
متهم دستگیر شده دارای سابقه کیفری و تحت تعقیب 
تحویل  تمام وسایل کشف شده  با  که  بوده  قضائی 

مراجع ذی صلاح شد.

فرمانده انتظامی شرق استان تهران  خبرداد

کشفبیشاز3هزارلیترآبمیوهنیروزاغیربهداشتیدرورامین

آتش نشانی شهرداری شهریار،  عامل سازمان  مدیر 
گفت: آتش نشانان جان ۲ نفر را که بر اثر گازگرفتگی در 

شهریار بی هوش شده بود، نجات دادند. 
احمد کریمی با اعلام خبر گازگرفتگی در یک واحد 
مسکونی در شهریار درباره جزئیات این حادثه اظهار 
کرد: ساعت ۱7:۵6  روز گذشته حادثه گازگرفتگی در 
شهریار، خیابان مخابرات جنوبی به سامانه ۱۲۵ اعلام 
شد که به سرعت آتش نشانان ایستگاه ۱۰۱ آتش نشانی 

شهریار به محل حادثه اعزام شدند.
وی ادامه داد: محل حادثه یک منزل مسکونی بود که 
همسایگان از عدم پاسخگویی افراد داخل منزل نگران 

شده و با آتش نشانی تماس گرفته بودند.
کریمی افزود: آتش نشانان باحضور در محل، در خانه 
را با استفاده از تجهیزات باز کرده و پس از ورود به منزل 
با وضعیت بی حال و بی هوش ۲ نفر مواجه شده و سریعاً 
این فرد را به فضای باز منتقل کردند همچنین تا رسیدن 

عوامل اورژانس به محل، اقدامات اولیه برای این فرد که 
علائم حیاتی ضعیفی داشت توسط آتش نشانان انجام و 

خوشبختانه وضعیت آن ها بهتر شد.
وی گفت: با حضور عوامل اورژانس عملیات درمانی 
روی این فرد صورت گرفت و وی به مراکز درمانی منتقل 
شد. مدیر عامل سازمان آتش نشانی شهرداری شهریار 
افزود: نشت گاز منواکسید کربن منجر به انتشار این گاز 
خطرناک در فضا و گاز گرفتگی این ۲ شهروند شده بود.

جزئیات گازگرفتگی در شهریار

نجات2نفرازمرگتوسطآتشنشانان






